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WIELKI CZWARTEK 
18.00  - transmisja Mszy świętej Wieczerzy Pańskiej z Ba-

zyliki Katedralnej w Kielcach. 

WIELKI PIĄTEK 
7.00  - Krzyże polskie - o krzyżu w przestrzeni publicznej 

opowiada prof. Urszula Oettingen z UJK. 
15.00  - Droga Krzyżowa - rozważania przygotowane 

przez małżeństwa z Domowego Kościoła Diecezji 
Kieleckiej 

20.00  - „Pasjonaci” - rozmowa o Drodze Krzyżowej 
z kieleckiej katedry na Karczówkę, audycja ks. 
Mariana Fatygi.  

21.00  - „Historia na fali” - o cierpieniach narodu 
polskiego opowie Marek Jończyk, historyk IPN 
Kielce.

WIELKA SOBOTA
20.00  - Boskie Oblicze na chuście z Manoppello - 

rozmowa z ks. Janem Nowakiem. 
21.00  - Wigilia Paschalna  z Kościoła Akademickiego 

św. Jana Pawła II w Kielcach. 
NIEDZIELA ZMARTWYCHWSTANIA PAŃSKIEGO 

Triduum Paschalne w Radiu       Kielce
10.00  - Życzenia świąteczne kieleckich biskupów.   
11.00  - Msza świętea z Bazyliki Katedralnej w Kielcach 

pod przewodnictwem Biskupa Kieleckiego Jana 
Piotrowskiego.  

PONIEDZIAŁEK WIELKANOCNY 
10.00  - Zmartwychwstanie i życie wieczne - rozmowa 

z ks. Janem Nowakiem.  
11.00 - Msza święta z Bazyliki Katedralnej w Kielcach. 
16.00  - Ziemia Jezusa Chrystusa - o Izraelu opowiada 

Magdalena Kusztal. 

Staropolskie zwyczaje kulinarne

„Pogrzeb żuru i śledzia” – o staropolskich zapomnianych zwyczajach 
kulinarnych postno-wigilijnych opowiada Renata Kamienik z restauracji 
Da Vinci w Podzamczu.
Od początku chrześcijaństwa na ziemiach Polskich bardzo przestrzegano 
postu poprzedzającego Wielkanoc. W tym okresie zakazane było spo-
żywanie nie tylko mięsa, ale także nabiału, tłuszczy roślinnych i cukru. 

Podstawą diety przedświątecznej był żur oraz śledzie. Dlatego też w Wielką 
Sobotę masowo wynoszono resztki postnych dań i urządzano im swoisty 
„pogrzeb żuru i śledzi”, wrzucając je do wykopanego dołu lub rozlewając.
W późniejszych latach żur wrócił na wielkanocne stoły. W niektórych 
regionach podawana jest jego odmiana zwana „świeconym” – wyśmienita 
i bardzo aromatyczna zupa, gotowana na mięsie z poświęconego koszyczka 
(kiełbasa wiejska lub biała, wędzony boczek). Dodaje się do niej również 
połówki jajek oraz plastry marchewki, a także sporo tartego chrzanu.
Wielkanocny stół magnatów czy szlachciców dosłownie uginał się od 
wszelkiego rodzaju mięs. Nie mogło zabraknąć wołowiny, cielęciny, 
drobiu, a także dziczyzny zdobytej najczęściej na polowaniach. Wśród 
licznych przysmaków nie brakowało różnorodnych wypieków. Drożdżo-
we lub ucierane babki, torty, a nawet nadziewane na słodko pierogi – te 
wszystkie pyszności były przygotowywane z niezwykłą starannością i nie 
tylko cieszyły oko pięknym wyglądem, ale również wyjątkowym smakiem.
Wielkanoc staropolska była świętem rodzinnym. Spędzano ją w do-
mach na wielogodzinnych ucztach. Tak lubiane przez szlachtę wizyty 
odkładano na dzień następny. Życząc Państwu zdrowych i spokojnych 
Świąt Wielkanocnych zapraszam do składania zamówień na catering 
wielkanocny.

 Restauracja Da Vinci, 
Podzamcze 45, 26-060 Chęciny, tel. 530893572

107,9 FM Kielce

91,8 FM Busko - Zdrój 

94,4 FM Włoszczowa

91,3 FM Święty Krzyż

Możesz odbierać nas 
na częstotliwościach:
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Którędy Drogą Krzyżową?
W Wielki Wtorek (26 marca) Duszpasterstwo 
Akademickie oraz Duszpasterstwo Młodzie-
ży Diecezji Kieleckiej kolejny raz organizują 
Miejską Drogę Krzyżową. Rozpocznie się ona 
przed kościołem św. Wojciecha w Kielcach. 

Tadeusz Wojda przewodniczącym KEP 
Pochodzący z diecezji kieleckiej arcybiskup Tadeusz Wojda został mianowany przewodniczącym 
Komisji Episkopatu Polski. Urodził się 29 stycznia 1957 roku w Kowali (Gmina Nowiny) na Kie-
lecczyźnie. W 1983 przyjął święcenia kapłańskie w Stowarzyszeniu Apostolstwa Katolickiego. 12 
kwietnia 2017 papież Franciszek mianował go arcybiskupem metropolitą białostockim, a świę-
cenia biskupie Wojda przyjął 10 czerwca. 2 marca 2021 został mianowany pasterzem Kościoła 
gdańskiego. 14 marca 2024 Episkopat Polski wybrał abpa Tadeusza Wojdę na następcę abpa 
Stanisława Gądeckiego. Stanowisko obejmie na okres pięciu lat.  /łc/

ZAPRASZAMYZAPRASZAMY
Od poniedziałku Od poniedziałku 

do piątku w godzinach do piątku w godzinach 
7.00 – 21.007.00 – 21.00

w soboty 7.00 – 14.00w soboty 7.00 – 14.00

OKRĘGOWA OKRĘGOWA 
STACJA KONTROLI STACJA KONTROLI 

POJAZDÓWPOJAZDÓW  

HOLOWANIE  HOLOWANIE  
POJAZDÓW 24 h POJAZDÓW 24 h 

powyżej 3,5 tpowyżej 3,5 t
Kielce, ul. Jagiellońska 92Kielce, ul. Jagiellońska 92

Tel. 41 345 76 25, 41 201 41 10 wew. 241Tel. 41 345 76 25, 41 201 41 10 wew. 241
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Przejdzie przez ul. Kaczyńskiego, Warszaw-
ską, Rynek, Leśną, Kapitulną, plac Najświęt-
szej Maryi Panny – aż do placu Jana Pawła II. 
Początek o godzinie 19.   /łc/

Następny
 

reklama

 Zapraszamy tel. 534-222-122; www.koldrex.pl

Usługi 
szycia kołder i poduszek 
z pierzyn Klienta

Pranie pierza
Sprzedaż 
puchowych kołder, poduszek

Tanio!

31 marca 

Zapraszamy do lektury!
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Zmiany na drogach
W nocy z 23 na 24 marca firma Strabag wpro-
wadzi zmianę w organizacji ruchu w rejonie 
ulic Piłsudskiego, biskupa Jaworskiego i Orląt 
Lwowskich. Zamknięta zostanie północna jezd-
nia ulicy biskupa Jaworskiego od skrzyżowania 
z Warszawską do skrzyżowania z Piłsudskiego. 
Podobnie będzie na samej Piłsudskiego od 
skrzyżowania z ulicą biskupa Jaworskiego do 

skrzyżowania z ulicą Orląt Lwowskich wraz ze 
skrzyżowaniem. Na Orląt Lwowskich od rejonu 
wjazdu do przychodni i policji, do drogi przy 
bloku numer 68 obowiązywał będzie ruch jed-
nokierunkowy. Objazdy zamkniętych odcinków 
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Jubileuszowo w ŚCO
Urolodzy ze Świętokrzyskiego Centrum Onko-
logii w Kielcach zoperowali już stu pacjentów 
przy użyciu robota da Vinci. Nowoczesna me-

Rolnicy wciąż protestują
Blokada wszystkich dróg wjazdowych do Kielc 
w środę, 20 marca, była kolejną odsłoną pro-
testu rolników z regionu, którzy w ten sposób 
sprzeciwiają się unijnej polityce klimatycznej, 
a także proponowanym regulacjom tzw. Zielo-

Blok z nową salą 
We wtorek (19 marca) nastąpiło oficjalnie otwar-
cie bloku porodowo-operacyjnego w Święto-
krzyskim Centrum Matki i Noworodka w Kiel-
cach przy ul. Prostej. Pierwsze pacjentki trafią 

Miejskie Przedsiębiorstwo Komunikacji Sp. z o.o. w Kielcach, ul. Jagiellońska 92
OFERUJEMY:
wymianę opon w profesjonalnych montażowniach
sprzedaż opon do wszystkich typów pojazdów samochodowych
prostowanie, piaskowanie i malowanie felg aluminiowych i stalowych
naprawę ogumienia materiałami o najwyższej jakości
pompowanie kół azotem
komputerowe wyważanie kół na najnowocześniejszych urządzeniach
sezonową przechowalnię ogumienia i kół
Od poniedziałku do piątku w godzinach 8.00 – 16.00, sobota 8.00 – 15.00
Tel. 41 201 41 10 w. 325, 41 201 41 75Tel. 41 201 41 10 w. 325, 41 201 41 75
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Wysoka jakość Wysoka jakość 
w najlepszej ceniew najlepszej cenie

OKNA•DRZWI•ROLETKI•BRAMYOKNA•DRZWI•ROLETKI•BRAMY

Kielce ul. Wspólna 6, tel. 515 015 563, biuro@abe.kielce.pl;  www.abe.kielce.pl

Doczekają rewitalizacji? 
Kieleccy radni przyjęli Gminny Program Rewi-
talizacji. Uchwalenie dokumentu to kolejny 
krok do pozyskania 39,5 mln zł na inwesty-

pozwala na bardziej precyzyjne wykonywanie 
ruchów, a to powoduje w ostatecznym efekcie, 
iż pacjenci szybciej opuszczają szpital – wy-
jaśnia dr Jarosław Jaskulski, kierownik klini-
ki urologii w ŚCO. Oprócz urologów z robota 
korzystają też torakochirurdzy i ginekolodzy. 
Świętokrzyskie Centrum Onkologii jest jednym 
z trzech ośrodków w Polsce, które stosują tę 
metodę.  /mp/

cje w zaniedbanych terenach osiedli komu-
nalnych oraz części śródmieścia Kielc, w tym 
rewitalizację płyty placu Wolności. Wśród 
inwestycji na osiedlach dominują takie zada-
nia jak remonty chodników, dróg wewnętrz-
nych, odnowienie placów zabaw i terenów 
rekreacyjno-sportowych. Najdroższa będzie 
przebudowa płyty placu Wolności - 26 mln 
złotych. Pozostałe prawie 14 mln pochłoną in-
westycje na osiedlach: Szydłówek, Uroczysko 
i Czarnów.   /mk/

wyznaczono ulicami Warszawską, Sikorskiego. 
Zmiany w organizacji ruchu obowiązywać będą 
do odwołania.  /mł/

nego Ładu. Protest odbywał się w formie ro-
tacyjnej, ruch wstrzymywany był na godzinę, 
by następnie na 30 minut umożliwić przejazd 
zmotoryzowanym.  W drugim dniu protestu 
(21 marca, już po zamknięciu tego numeru 
tygodnika) rolnicy od godziny 7 rano mieli 
blokować ruch w ścisłym centrum, na alei IX 
Wieków Kielc. Nad bezpiecznym przebiegiem 
protestu czuwali funkcjonariusze policji.  /mk/

na niego już w przyszłym tygodniu. Oddział jest 
w stanie przyjąć osiem porodów w tym samym 
czasie. W nowym bloku znajdują się cztery auto-
nomiczne sale do przyjmowania porodów oraz 
dwie służące do wykonywania cesarskich cięć. 
Koszt modernizacji wyniósł 6,5 miliona złotych, 
natomiast doposażenia 1,5 miliona. Nowy blok 
był koniecznością, ponieważ placówka posiada 
trzeci stopień referencyjności i trafiąją do niej 
pacjentki nie tylko z naszego miasta.  /mp/

toda wykorzystywana jest w placówce od 5 
października 2023 roku. – Technika robotycza 
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ZWROT PODATKU Z ZAGRANICY, 
PIT-y , KOREKTY KINDERGELD 

ZASIŁKI NA DZIECI

 SIS Kancelaria Prawno-Finansowa 
25-334 Kielce, ul. Winnicka 24, tel.: 41 249 57 83

 www.zwrotpodatkusis.pl

ROZLICZENIA Z ZAGRANICZNYMI 
URZĘDAMI SKARBOWYMI

reklama

reklama

Tygodnik eM

Trzy dekady stowarzyszenia
– Uczestnictwo we wspólnocie Kościoła to co-
dzienne zadanie wszystkich wiernych, aby byli 
świadkami wiary i tego że Jezus jest pośród 
nas – mówił Biskup Kielecki Jan Piotrowski pod-
czas Mszy Świętej z okazji jubileuszu 30-lecia 
Stowarzyszenia Rodzin Katolickich w parafii 
Ducha Świętego. Organizacja działa niemalże 
od samego początku wspólnoty z Osiedla Na 
Stoku.  – Trzydzieści lat temu było tu dużo mło-
dych rodzin, dzieci i młodzieży. Chcieliśmy ich 
zająć czymś pożytecznym. Nasza wspólnota się 
postarzała, więc obecnie bardziej skupiamy się 
na modlitwie, ale nie zapominamy o pomocy 
parafianom – tłumaczy Maria Praszek, prezes 
organizacji.  /mł/

Szybuj bezpiecznie
Spotkania i prelekcje, wykłady, ale też konkur-
sy z nagrodami – to sposoby, by zachęcić dzieci 
i młodzież do bezpiecznego korzystania z inter-
netu. Wszystko odbywa się w ramach już 12. 
edycji projektu „Szybuj bezpiecznie w interne-
towej chmurze”. W ramach przedsięwzięcia 
młodzież dowie się czym jest netykieta i pozna 
zasady ochrony wizerunku czy korzystania 
z praw autorskich. Uczestnicy nauczą się też 

Pilotaż z porodem
Niecodzienną służbę mieli w sobotę (16 marca) 
policjanci ze staszowskiej drogówki. Do mun-
durowych kontrolujących prędkość podjechała 
zdenerwowana kobieta kierująca oplem, która 
wiozła do szpitala rodzącą. Pasażerce odeszły 
wody płodowe i rozpoczęła się akcja porodowa. 
Policjanci natychmiast zdecydowali o pilotażu 
do szpitala, ciężarna błyskawicznie trafiła pod 
opiekę specjalistów. Jak się okazało… zaledwie 
po siedmiu minutach od dotarcia na miejsce, na 
świat przyszedł zdrowy chłopiec. Kubuś, bo ta-
kie imię wybrali mu rodzice, miał 54 centymetry 
i ważył 3600 gramów.  /ar/

I po samochodzie…
Mamy pierwszego kierowcę, który stracił sa-
mochód, prowadząc pod wpływem alkoholu. 
35-latek trafił w ręce policjantów w gminie 
Solec-Zdrój, w Wełninie. Tam mundurowi za-
trzymali do kontroli kierowcę seata. – Badanie 
stanu trzeźwości wykazało ponad trzy promile 
alkoholu w organizmie, a policjanci zgodnie 
z obowiązującymi przepisami zabezpieczyli po-
jazd – mówi st. asp. Artur Majchrzak z Komen-
dy Wojewódzkiej Policji w Kielcach. Samochód 
został przekazany „osobie godnej zaufania”, 
a o jego przyszłości zdecyduje sąd.  /mł/

Drzewo przy drzewie
 W centrum miasta już niebawem pojawi się 
jeszcze więcej drzew. To efekt realizacji tzw. 
zielonych projektów z budżetu obywatelskiego. 
- Początkowo miało to być 300 roślin, jednak 
z uwagi na liczne kolizje planowanych nasadzeń 
z infrastrukturą podziemną ich liczba zmniejszyła 
się do 146 – informuje Jarosław Skrzydło rzecz-
nik Miejskiego  Zarządu Dróg. Nowe lipy i klony 
zostaną zasadzone na kilkunastu arteriach jesz-
cze w tym roku. Zadrzewione będą m.in. ulice: 
Staszica, Jana Pawła II, Czarnowska, Radiowa, 
Miodowicza, Pelca, Plac Najświętszej Maryi Pan-
ny i Żelazna.  /mk/

Obejrzą serial o Jezusie 
Kino „Moskwa”, na prośbę członków Domo-
wego Kościoła, zaprasza miłośników kina na 
czwarty sezon serialu „The Chosen”. To pro-
dukcja, która na podstawie Biblii przedstawia 
historię życia Jezusa i apostołów. W interne-

cie możemy już zobaczyć trzy sezony serialu, 
a w miniony czwartek w Kielcach mieliśmy oka-
zję obejrzeć dwa pierwsze z następnego sezo-
nu. 3 i 4 odcinek będzie wyświetlony 27 marca 
o godzinie 17:30, 5 i 6 – 1 kwietnia o 17, a 7 i 8 
– 18 kwietnia o 17. Bilety można nabyć w cenie: 
16 zł – ulgowy oraz 20 zł – normalny.  /łc/
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Radio eM Kielce zaprasza na:
Radiowe rekolekcje wielkopostne 

„Podejdź bliżej” 
- głosi ks. dr Miłosz Hołda, wykładowca UPJPII w Krakowie 

oraz WSD w Kielcach

Słuchaj w Wielkim Tygodniu: poniedziałek, wtorek, środa, godz. 6.15; powtórka 19.40. 

przeciwdziałania hejtowi, a policjanci przybliżą 
im zagadnienia związane z cyberprzestępstwa-
mi i phisingiem. Odbędzie się także konkurs dla 
uczniów szkół podstawowych i średnich.  /ar/
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Kadencja prezydenta Kielc Bogdana Wenty dobiega końca. Co zostało z obietnic 
złożonych w 2018 roku? Jak oceniają działania włodarza mieszkańcy stolicy 
województwa i radni? Przyjrzyjmy się pięciu latom jego rządówau
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A miało być tak pięknie...

budowanie basenu letniego z kompleksem rekreacyjnym. 
Rewitalizacja Zalewu Kieleckiego, doliny Silnicy i Parku 
Miejskiego im. Stanisława Staszica. To były jedne z obietnic 
programu wyborczego Bogdana Wenty, które w 2018 roku 
dały mu pewne zwycięstwo w wyborach samorządowych. 
Czy umowa społeczna, jaką jest niewątpliwie program wy-
borczy i złożone w kampanii obietnice, została dotrzymana? 

BEZ ZAUFANIA, BEZ REFERENDUM
W mijającej kadencji nie tylko polityka kadrowa i liczne 
zmiany w najbliższym gronie współpracowników Bogdana 

Wenty była częstym tematem rozmów, dyskusji, a na-
wet nadzwyczajnych sesji rady miasta. Do czerwono-
ści opinię publiczną rozgrzewały również takie tematy 
jak podwyżki podatków, opłat w strefie płatnego par-

kowania, biletów komunikacji miejskiej, finansowanie 
piłkarzy Korony Kielce i szczypiornistów Industrii czy 

w końcu przetarg na obsługę komunikacyjną miasta 
i gospodarka odpadami.

Kończąca się kadencja jest wyjątkowa również dla-
tego, że Bogdan Wenta dwukrotnie nie uzyskał 

wotum zaufania od radnych. Udało mu się 
jednak uniknąć referendum w sprawie jego 
odwołania.

POZNALI SIĘ PONIEWCZASIE?
Jeśli ktoś w 2018 roku miał szczere nadzieje 

na zmiany na lepsze w kieleckim Ratuszu, to 
nowa ekipa rządząca błyskawicznie zweryfi-
kowała te oczekiwania. O tym, jak szybko 
nowy prezydent umiał zrazić do siebie nawet 
najbliższych współpracowników, świadczy 

fakt szybkiego końca współpracy z Kamilem 
Suchańskim czy Maciejem Burszteinem, 
Obydwaj będący wielkimi entuzjastami 
uznanego szkoleniowca w fotelu włoda-
rza Kielc zarówno w kampanii wybor-

czej w 2018, jak i w pierwszych mie-
siącach nowej kadencji byli bliskimi 

współpracownikami Bogdana 
Wenty. Tworzyli jeden wspólny 

klub w radzie miasta, a Kamil 
Suchański, jeszcze jako ko-

alicjant w ramach Pro-
jektu Wspólne Kielce, 

Kielce jawnej i przyjaznej administracji z konkursami przy 
obsadzie stanowisk kierowniczych. Obniżka podatku od 
nieruchomości i środków transportu dla mieszkańców 
i przedsiębiorstw. Tworzenie terenów inwestycyjnych, wy-
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został przewodniczącym całego gremium. Obecnie zarówno 
on jak i Maciej Bursztein nie szczędzą ostrych słów pod 
adresem ustępującego prezydenta, sami napędzając tym 
samym swoje kampanie wyborcze.
Pisząc ten artykuł, chcieliśmy zadać Bogdanowi Wencie 
tylko jedno pytanie: „Czy jest Pan zadowolony z realizacji 
swoich obietnic wyborczych”? 
Niestety, na to, jak i na wiele pytań dziennikarzy wciąż urzę-
dujący prezydent Kielc nie udzielił odpowiedzi, bo do 25 
marca przebywa bowiem na urlopie. Do milczenia zresztą 
zdążył przyzwyczaić. Zazwyczaj w udzieleniu odpowiedzi 
na podstawowe, czasem trudne lub niewygodne pytania, 
z którymi musiał się mierzyć każdy samorządowiec, Bog-
dana Wentę wyręczali najbliżsi współpracownicy, zazwyczaj 
Danuta Papaj lub później Bożena Szczypiór.
A co na jego rządy radni i kielczanie?

PLUSY DODATNIE I PLUSY UJEMNE
– Prezydent okazał się niesprawnym administratorem. To 
nie była dobra kadencja – ocenia Jarosław Karyś, przewod-
niczący rady miasta z Prawa i Sprawiedliwości. – Wiele 
rzeczy dało się zrobić inaczej, lepiej. Program prezydenta 
był tylko na papierze. Nie można wszystkich niepowodzeń 
usprawiedliwić pandemią COVID-19 czy wojną na Ukra-
inie – dodaje.
Odmiennego zdania jest Anna Kibortt, wiceprzewodniczą-
ca rady miasta, przez większość kadencji szefowa propre-
zydenckiego (obecnie już nieistniejącego) klubu radnych 
Projekt Wspólne Kielce. W jej ocenie, minione pięć lat było 
wyjątkowo trudne, właśnie z powodu pandemii, wojny na 
Ukrainie, kryzysu gospodarczego i braku stabilnej więk-
szości w radzie.
- Mam nadzieję, że z perspektywy czasu zostanie uznane, 
iż w tej kadencji pozytywów było więcej niż negatywów – 
ocenia.
Przyjęło się mówić potocznie, że jak cię widzą, tak cię piszą. 
W przypadku sondy ulicznej na temat ostatnich pięciu lat pre-
zydentury Bogdana Wenty wiele osób odmawiało komentarza, 
twierdząc, że nie interesuje się polityką. Natomiast wśród tych, 
które chciały się wypowiedzieć, przeważały głosy krytyczne.

– W Kielcach mamy do czynienia ze swego rodzaju mara-
zmem. Jest wiele głupich decyzji, aż chce się śmiać, mówi 
się dużo o „diesel parku” przy alei IX Wieków Kielc. Szkoda 
pieniędzy, aby zrobić takie coś w środku miasta – mówi 
jedna z mieszkanek.
– Nie widzę żadnych pozytywów tego, co dzieje się w Kiel-
cach w ostatnich latach. Doskwierają zwłaszcza dziurawe 
ulice, po których nie da się jeździć – mówi kolejna.
Łagodniejsze opinie mieszkańców, niestety w mniejszości, 
były lakoniczne – Nie lubię krytykować, więc może lepiej 
się nie wypowiem… - usłyszeliśmy zaledwie dwukrotnie.

I CO DALEJ?
Legenda piłki ręcznej, wybitny trener, znakomity szczypior-
nista, słaby polityk, niewidoczny samorządowiec, kiepski 
gospodarz – to zestaw cech, którymi można by obdarzyć 
przynajmniej kilka osób. Czy zatem jest możliwe, aby opi-
sywały tylko jedną? I w końcu: czy odpowiedzialność za 
stan miasta ponosi tylko jedna osoba, czy może cały sztab 
ludzi i zespół ekspertów, współpracowników? Styl rządzenia 
miastem, to co udało się zrobić, a być może nawet bardziej 
to, czego nie udało się zrealizować, sprawiły, że wspomnienie 
lat 2018 – 2024 powinno zostać z kielczanami na długo. 
Gorzki lek najlepiej leczy? 

*** 
Wydaje się, że następca Bogdana Wenty, wyłoniony spośród 
siedmiorga kandydatów ubiegających się o tę zaszczytną 
funkcję, nie powinien mieć trudnego zadania. Ostatnie pięć 
lat dowiodło bowiem, iż poprzeczka nie jest zawieszona na 
zawrotnej wysokości. Czy zatem powinniśmy mieć powody 
do niepokoju? 

reklama INFORMUJE
Czasowa zmiana trasy dla autobusów linii 5, 12, 34, 35, 102, 104, 112, N1 i N2 
Informujemy, że w związku z pracami drogowymi prowadzonymi na ulicach Klonowej, Orląt Lwowskich i Piłsudskiego w Kielcach w nocy  
z soboty 23 marca na niedzielę 24 marca 2024 roku zostaną wprowadzone do odwołania  zmiany w funkcjonowaniu komunikacji miejskiej:
Brak przejazdu w obu kierunkach ulicą Orląt Lwowskich i Piłsudskiego:
• autobusy linii 35, 102 i 112 zostają skierowane ulicą Sikorskiego oraz Warszawską,
•  autobusy linii 5 i 104 w obu kierunkach zostają skierowane ulicą Warszawską, dodatkowo będą wykonywały wjazd kieszeniowy w ulicę 

Sikorskiego,
• autobusy linii N1 w relacji do osiedla Ślichowice zostają skierowane ulicą Sikorskiego oraz Warszawską,
•  autobusy linii N2 w relacji do osiedla Świętokrzyskiego zostają skierowane Warszawską oraz Sikorskiego.
Uwaga! Wszystkie kursy linii N1 i N2 w nocy z 23 na 24 marca (również te przed północą) będą realizowane już po trasach objazdowych.
Brak przejazdu ulicą Klonową w relacji od Orkana do Jesionowej:
• autobusy linii 12 w relacji do Dworca Autobusowego pojadą od ulicy Jaworskiego w Warszawską oraz Jesionową,
• autobusy linii 34 w relacji do Pileckiego po wjeździe w Orkana zawrócą i pojadą ulicami Warszawską oraz Jesionową,
• autobusy linii 112 w relacji do os. Pod Dalnią po wjeździe w Orkana zawrócą i pojadą ulicami Warszawską oraz Jesionową.
W przeciwnych kierunkach autobusy kursują bez zmian ulicami Klonową i Orkana.  0
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W trakcie  obrad radni przegłosowali  również autopopraw-
kę wycofującą kontrowersyjny pomysł dotyczący możliwości  
oddawania głosów negatywnych. Zdaniem Jarosława Karysia, 
przewodniczącego rady miasta, przyjęcie autopoprawki  było 
dobrym rozstrzygnięciem  . 
- Myślę, że to najwłaściwszy sposób rozwiązania tej sprawy. 
Pomysł  oddawania głosów negatywnych przeczy pewnym 
zasadom, które w budżecie obywatelskim powinny być obo-
wiązujące – stwierdził. 
Zadowolona z przebiegu głosowania w sprawie nowego regu-
laminu budżetu obywatelskiego była również Anna Kibortt, 
wiceprzewodnicząca rady miasta.  Jak podkreśla, decyzja o re-
zygnacji z możliwości głosowania przeciw była podyktowana 
analizą stosowania takich  rozwiązań  w innych miastach. 
– Przyjrzeliśmy się na przykład Sopotowi i tam w tym roku 
usunięto ten zapis. Okazało się, że głosowanie przeciw nie 
spełniało swojego zadania. W związku z tym postanowiliśmy 
czerpać z cudzych doświadczeń, a nie uczyć się na własnych 
błędach – mówi. 
W tym roku na realizację wszystkich projektów z Kieleckiego 
Budżetu Obywatelskiego przeznaczono kwotę 9,3 mln zł, o nie-
spełna milion więcej niż w roku ubiegłym. Do KBO można 
zgłaszać cztery kategorie projektów: duże inwestycje o wartości  
powyżej 200 tys. zł, inwestycyjne małe do 200 tys. zł, a także nie-
inwestycyjne do 30 tys. zł, oraz projekty na inwestycje zielone. 

W budynku przy ulicy Leśnej w Kielcach, w którym w prze-
szłości swoją siedzibę miał wydział humanistyczny ów-
czesnej Wyższej Szkoły Pedagogicznej, powstanie szkoła 
podstawowa i przedszkole. Ratusz zdecydował się na dzie-
sięcioletnią dzierżawę dwóch kondygnacji budynku.
Jak informuje Marcin Januchta, rzecznik prezydenta Kielc, 
umowa dzierżawy z podmiotem prowadzącym działalność 
edukacyjną została zawarta w trybie bezprzetargowym i obo-
wiązuje od 1 stycznia. – Rozmowy w tej sprawie trwały od 
ubiegłego roku. Przedmiotem dzierżawy jest budynek sąsia-
dujący z Zakładem Ubezpieczeń Społecznych. Nie przylega 
on bezpośrednio do ulicy Leśnej. Miasto już w maju 2022 
roku planowało sprzedać nieruchomość, jednak wówczas 
zgody nie wyrazili na to radni – wyjaśnia rzecznik.
Dwie kondygnacje budynku przy Leśnej wynajęła Anna 
Michalska, prowadząca w Kielcach trzy przedszkola i szkołę 
podstawową. – Kończą nam się miejsca dla uczniów. Zdecy-
dowaliśmy się więc na dzierżawę miejsca przy ulicy Leśnej. 
Teraz przygotowujemy pomieszczenia, aby dzieci mogły roz-
począć w nich zajęcia od 1 września. Być może już w czerwcu 
zacznie pracować przedszkole. Obecnie w budynku trwają 
prace adaptacyjne, wymieniane są między innymi płytki, 
a także instalacje elektryczna i wodno-kanalizacyjna. W su-

Na „nie” nie zagłosujesz

Przy Leśnej znów będą edukować
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mie na każdej z kondygnacji będzie mogło się uczyć do stu 
uczniów – mówi Michalska.
Koszt dzierżawy dwóch kondygnacji budynku przy ulicy 
Leśnej to 20 tysięcy złotych miesięcznie. Na parterze bę-
dzie przedszkole, na piętrze szkoła podstawowa. Placówka 
będzie przystosowana do potrzeb dzieci z niepełnospraw-
nościami. 

Możliwość realizacji inwestycji na terenach należących do 
spółdzielni mieszkaniowych i skarbu państwa oraz oddawa-
nie tylko jednego głosu w każdej z kategorii. To główne zmiany 
w regulaminie kieleckiego budżetu obywatelskiego, przyjęte 
podczas ostatniej sesji rady miasta.  
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Tygodnik eM wspólnota

ka przenosi nas w czasie i rzeczywistości na Kalwarię. My już nie 
patrzymy tylko na siebie, księży, ministrantów oraz wiernych, 
ale jesteśmy razem z apostołami w Wieczerniku – komentuje 
ks. Szostak. 

DZIEŃ MILCZENIA
Przez kolejne dwa dni, jako jedyne w roku, Kościół nie sprawuje 
Mszy Świętej. Nastaje cisza, która nie jest tylko brakiem słów. 
– To jedna z najbardziej poruszających liturgii. Wchodzi się 
w milczeniu, kapłan leży, wszystko jest spowite w ciszy. Mimo 
że w trakcie adoracji Krzyża i komunii śpiewamy pieśni, to 
jednak we wszystkim czuć, że się milczy. Brakuje słów, aby po-
wiedzieć jak wstrząsające jest to wszystko, co tego dnia się dzieje 
– dodaje wikariusz parafii św. Wojciecha w Kielcach. Między 
innymi tam oraz w kieleckiej katedrze rano będziemy mogli 
uczestniczyć w ciemnych jutrzniach. Sprawujemy je zarówno 
w Wielki Piątek, jak i Wielką Sobotę.

NIE MOŻE CIĘ ZABRAKNĄĆ
Tego dnia także trwamy w milczeniu, lecz po zmroku pojawia 
się… ogień, który rozświetla nasze ciemności, a on rozpoczyna 
najważniejszą liturgię w roku. 
– Są trzy podstawowe znaki: ogień, paschał oraz woda. Za za-
palonym przy ognisku paschałem wchodzimy do ciemnego 
kościoła. Ten ogień nas rozpala i oświeca. To wymowny gest, 
który pokazuje, że w Kościele poznajemy prawdę: Bóg zmarł 
i zmartwychwstał dla ciebie z miłości. On wyrwał cię z ciemno-
ści grzechu – podsumowuje ks. Szostak. Tego dnia odnawiamy 
także przyrzeczenia chrzcielne, aby tak jak Izraelici, o których 
słyszymy w jednym z czytań, wyjść z niewoli. Podczas Wigilii 
Paschalnej mamy okazję usłyszeć siedem czytań ze Starego 
Testamentu, a także dwa z Nowego. Słowo Boże czytane tego 
wieczoru ukazuje wiernym historię, przez którą Bóg ich zba-
wia. Oczywiście liturgię kończy procesja rezurekcyjna, która 
zgodnie z tradycją może odbyć się również rano. 

 ***
Ten tekst to tylko drobna iskierka mogąca zapłonąć jak ognisko, 
przy którym zgromadzimy się w sobotni wieczór. Czy moje 
i twoje pragnienie Zbawiciela będzie jak ogień? Mamy jeszcze 
czas, aby się przygotować. 

Ogień znów zapłonie

Wielki Tydzień, a przede wszystkim Triduum Paschalne, to 
najważniejsze dni dla chrześcijan. To przejście od smutku 
i śmierci, do życia oraz radości ma wiele symboli. Gdzie ich 
szukać i jak je odkrywać?

JEDNO ŚWIĘTO
Choć stwierdzenie, że Triduum jest jedną liturgią, ponieważ 
w czwartkowy wieczór na koniec nie ma błogosławieństwa, 
można wsadzić między bajki, to daje ono jednak ciekawą per-
spektywę. 
– Chociaż liturgie są osobne, to powinniśmy je traktować jak 
jedno święto. Co prawda rozłożone są na trzy tajemnice, lecz 
świętujemy je jako całą ofiarę. Nie wyobrażam sobie, żeby 
świadomie przeżywający swoją wiarę chrześcijanin w nich 
nie uczestniczył. To nasze serce. Oczywiście ważna jest także 
adoracja, trwanie przy ciemnicy czy grobie. To świetny sposób, 
aby pogłębić nasze przeżywanie liturgii – opowiada ksiądz Ma-
teusz Szostak, duszpasterz Liturgicznej Służby Ołtarza Diecezji 
Kieleckiej. 

TO JEST DZISIAJ
Chociaż Msza Wieczerzy Pańskiej przypomina Eucharystię, 
w której możemy uczestniczyć w każdą niedzielę, to ma także 
fragmenty, na które szczególnie powinniśmy zwrócić uwagę. 
Jednym z nich jest (nieobowiązkowy) moment obmycia nóg, 
mający swoje źródło w Janowej Ewangelii (por. J 13,1-30). Z ko-
lei w Pierwszej Modlitwie Eucharystycznej słyszymy: „On to 
w dzień przed męką… to jest dzisiaj, wziął chleb…”. – To jest 
dzisiaj, te trzy słowa pokazują nam, jak powinniśmy postrzegać 
liturgię. Nie robimy sobie wspominek jak z wakacji. Ta Pamiąt-

Niedzielą Palmową rozpoczęliśmy Wielki 
Tydzień. Jak dobrze wiemy, najważniejszym 
momentem tych dni jest poświęcenie 
pokarmów… Chwileczkę! Jakie święcenie? 
Przecież kluczowe jest to, że Bóg przychodzi 
zbawić mnie i ciebie. Czyż nie?au
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Dali pieniądze

Piłkarze ręczni Industrii Kielce 
otrzymali pieniądze od miasta. 
Do kasy klubu mistrzów Polski 
trafi w sumie 3,5 mln złotych. 
Decyzję o przekazaniu 
dodatkowych środków podjęli 
radni podczas marcowej sesji 
rady miasta, która odbyła się 
14 marca

ma z Kielcami. Zarząd klubu musi tę wizytówkę miasta 
utrzymać, jednak bez udziału samorządu nie jest to możli-
we. Wisła Płock otrzymuje od samorządu swojego miasta 
sześć milionów złotych rocznie. To pokazuje, jakie wsparcie 
jest potrzebne, aby zapewnić finansowanie zespołu piłki 
ręcznej na takim poziomie. Nasz klub każdego roku walczy 
o najważniejsze tytuły europejskie; zobowiązałam się do 
utrzymania tego poziomu – dodała. Magdalena Szczukie-
wicz przekonywała radnych, że klub nie zmarnuje pieniędzy 
przekazanych na promocję poprzez sport.

NIE ODROBILI PRACY DOMOWEJ?
Radny Piotr Kisiel z klubu Prawa i Sprawiedliwości przypo-
mniał jednak, że władze Kielc w 2024 roku w ogóle zrezygno-
wały z przeznaczenia pieniędzy na reklamę miasta poprzez 
sport. – To stworzyło spory problem, ponieważ dotychczas 
obydwa kieleckie kluby, czyli Industria i Korona, uwzględniały 
w swoich budżetach pieniądze przekazywane z tego tytułu. 
Niestety, w tym roku nasze władze nie odrobiły pracy domo-
wej, środki finansowe zostały przekazane w ostatniej chwili, 
ale dobrze, że w ogóle się pojawiły – mówi Kisiel.
Jego zdaniem promocja poprzez sport zawsze się sprawdza. – 
Miasto powinno przykładać do tego większą wagę, ponieważ 
kiedy Iskra osiąga sukcesy na arenie międzynarodowej, to po 
prostu łatwiej jest znaleźć partnerów biznesowych – ocenia.
Ostatecznie za dofinansowaniem KS Iskra Kielce opowiedzia-
ło się 18 radnych, nikt nie był przeciw, cztery radne wstrzymały 
się od głosu: Monika Kowalczyk, Anna Myślińska i Katarzyna 
Zapała z Koalicji Obywatelskiej oraz Bożena Sieczka z Lewicy. 
W głosowaniu nie wzięła udziału wiceprzewodnicząca rady 
miasta Katarzyna Czech-Kruczek z KO. 

Kwestia pomocy finansowej dla szczypiornistów wywołała 
duże emocje wśród radnych. Po długiej dyskusji większość 
zadecydowała jednak o przekazaniu dodatkowych funduszy 
dla klubu.

WENTY PREZENT NA ODCHODNE?
Na chwilę przed rozpoczęciem czwartkowych obrad pre-
zydent Bogdan Wenta złożył szereg autopoprawek do tego-
rocznego budżetu, w tym tę dotyczącą wsparcia finansowego 
dla piłkarzy ręcznych Industrii Kielce. Ostatecznie do klubu 
trafią trzy miliony złotych na promocję poprzez sport oraz 
pół miliona złotych z rezerwy prezydenta. Dotacja była 
możliwa dzięki wyższym od prognozowanych wpływom 
do budżetu miasta.
Jak wyjaśniła zastępca prezydenta Kielc, Bożena Szczypiór, 
w trakcie ostatnich rozmów z klubem przedstawiciele KS 
Iskra Kielce wnioskowali o pomoc w kwocie 7,5 milio-
na złotych: – Sytuacja finansowa klubu jest słaba. Radni, 
którzy uczestniczyli w tamtym spotkaniu, apelowali, aby 
prezydent i skarbnik miasta przeanalizowali budżet pod 
kątem znalezienia funduszy mogących wesprzeć klub. Za 
zgodą radnych tak się stało. Udało się wygospodarować trzy 
miliony złotych z budżetu miasta i pół miliona z rezerwy 
prezydenckiej – stwierdziła.

ISKRA PERŁĄ W KORONIE
Magdalena Szczukiewicz, prezes klubu KS Iskra Kielce, po-
dziękowała radnym za ich decyzję. – Klub KS Iskra Kielce 
jest czymś wyjątkowym, to dobro nas wszystkich, perła wi-
zerunkowa naszego miasta poza regionem. Jeśli w naszym 
kraju ktoś pomyśli o piłce ręcznej, to pierwsze skojarzenie 
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Świątecznie 
wspieramy ekonomię społeczną
Wielkanocne baranki, kolorowe pisanki, koszyczki, zajączki, stroiki i inne dekoracje 

wielkanocne – to wszystko będzie można zakupić podczas Wielkanocnego Kiermaszu 
Ekonomii Społecznej, który już za kilka dni odbędzie się w Kielcach.

Wielkanocny Kiermasz Ekonomii Społecznej to wyjątko-
we wydarzenie, które od wielu lat – w imieniu Samorządu 
Województwa Świętokrzyskiego - organizuje Regionalny 
Ośrodek Polityki Społecznej Urzędu Marszałkowskie-
go Województwa Świętokrzyskiego w okresie przed-
świątecznym. Tegoroczny Kiermasz  promuje ekonomię 
społeczną  w ramach projektu pn.  „Koordynacja polityki 
społecznej w województwie świętokrzyskim” w ramach 
programu Fundusze Europejskie dla Rozwoju Społeczne-
go 2021-2027, współfinansowanego ze środków EFS Plus.

„Podczas kiermaszu będzie można zakupić piękne pre-
zenty dla bliskich, niepowtarzalne ozdoby i dekoracje 
świąteczne, aby rodzinne spotkania mogły odbywać się 
przy kolorowym, pięknie udekorowanym stole. Ozdoby 
te zostały ręcznie wykonane przez ludzi o niezwykłych 
umiejętnościach i wrażliwości artystycznej, reprezentu-
jących warsztaty terapii zajęciowej, zakłady aktywności 
zawodowej, przedsiębiorstwa społeczne, fundacje i stowa-
rzyszenia.” – mówi Wicemarszałek Województwa Święto-
krzyskiego Renata Janik.

 
Kiermasz odbędzie się w dniach 25 i 26 marca br. 
w Urzędzie Marszałkowskim Województwa Świę-
tokrzyskiego oraz siedmiu instytucjach publicz-
nych, mających swoją siedzibę w stolicy regionu. 

„Zapraszamy do zakupu wyjątkowych dekoracji 
świątecznych w: Urzędzie Marszałkowskim Woje-
wództwa Świętokrzyskiego, Wojewódzkim Urzę-
dzie Pracy, Kasie Rolniczego Ubezpieczenia Spo-
łecznego, Zakładzie Ubezpieczeń Społecznych, 
Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnic-
twa, Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa oraz 
Urzędów Skarbowych w Kielcach.” – informuje  
Elżbieta Korus, dyrektor ROPS.

Artykuł napisany został w ramach projektu pn. „Koordynacja polityki społecznej w województwie świętokrzyskim” w ramach programu Fundusze 
Europejskie dla Rozwoju Społecznego 2021-2027, Działanie 04.13 Wysokiej jakości system włączenia społecznego, współfinansowanego ze środków 
Europejskiego Funduszu Społecznego Plus.

Otwórzmy serca i wspólnie wspierajmy 
ekonomię społeczną w naszym regionie!

KW
 2

6-
03



nasze sprawy

24 MARCA 202412

Brońmy życia!
Zbliża się Dzień Świętości Życia, 
obchodzony corocznie 25 marca. To czas 
szczególnej modlitwy za nienarodzone 
dzieci, ale również smutnej refleksji 
nad poszanowaniem praw najbardziej 
bezbronnych osób na świecie, które wciąż 
są zagrożone

Kryzys rodziny, ojcostwa, wiary, powołań czy sensu istnie-
nia – do tej listy z pewnością możemy dziś dodać kryzys 
życia. Kto wie, czy to właśnie ten problem obecnie nie sta-
nowi największego zagrożenia dla naszego człowieczeństwa 
i cywilizacji. 

OD KIEDY?
Nasz tekst zacznijmy od przypomnienia podstawowych fak-
tów i wiedzy z zakresu biologii. Bez odpowiedzi na pytanie 
„Od kiedy zaczyna się życie?” nie będziemy mogli bowiem 
pójść dalej. 
– Tutaj nie ma żadnych wątpliwości. O nowym człowieku 
mówimy wtedy, gdy pojawia się nowy byt. Człowiek jest 
organizmem rozmnażającym się. Dochodzi wówczas do 
połączenia gamet męskich i żeńskich. W momencie za-
płodnienia pojawia się pierwsza komórka nowego bytu. 
Nauka mówi, że to moment rozpoczynający życie nowego 
organizmu – tłumaczy Maria Drąg, biolog.
Bernard Nathanson, profesor nauk medycznych pocho-
dzenia żydowskiego, potwierdza to wyraźnie i stwierdza 

dobitnie: „Jako naukowiec wiem, nie sądzę, lecz 
wiem, że życie człowieka zaczyna się od po-

częcia”. Podobnie uważa profesor Erich 
Blechschmidt, dyrektor Instytutu 

Anatomii Uniwersytetu w Getyn-
dze, który pisał: „Człowiek jest 

już człowiekiem od momentu, gdy męski plemnik zapłodni 
żeńską komórkę jajową”. Ciekawy punkt widzenia na sprawę 
prezentuje z kolei profesor Jerome Lejeune, kierownik Kate-
dry Genetyki na Uniwersytecie im. R. Descartesa w Paryżu: 
„Dzięki nadzwyczajnemu postępowi techniki wtargnęliśmy 
do prywatnego życia płodu. Przyjęcie za pewnik faktu, że 
po zapłodnieniu powstała nowa istota ludzka, nie jest już 
sprawą upodobań czy opinii. Ludzka natura tej istoty od 
chwili poczęcia do starości nie jest metafizycznym twier-
dzeniem, z którym można się spierać, ale zwykłym faktem 
doświadczalnym”.

DZIESIĄTKI MILIONÓW OFIAR
Niestety, ta prawda wydaje się ginąć pod nachalną i kłamliwą 
propagandą zwolenników cywilizacji śmierci. Pokazują to 
okrutne statystyki. W 2023 roku w wyniku aborcji życie 
straciło prawie 45 milionów dzieci na całym świecie. We 
Francji rzekome „prawo do przerywania ciąży” wpisano 
do konstytucji, a głosowały za nim właściwie wszystkie siły 
polityczne – od lewicy do prawicy. Niestety, przyspieszające 
zmiany dotarły również do Polski. Wcześniej nie udało się 
w pełni zabezpieczyć życia nienarodzonych. Teraz propozy-
cje rządzących idą dalej. W Sejmie pojawił się projekt umoż-
liwiający zabicie dziecka w łonie matki do 12. tygodnia ciąży. 
– Ostatnie dni i tygodnie przynoszą nam nowe doniesienia 
związane z podejściem do rodziny i życia ludzkiego. Musimy 
podjąć poważną refleksję nad sytuacją rodziny, bo to środo-
wisko, któremu człowiek zawdzięcza niemal wszystko, od 
początku – dodaje ks. dr Artur Skrzypek, Wikariusz Biskupi 
ds. Małżeństw i Rodziny w Kielcach.

***
Niestety, sondaże pokazują również liberalizację podejścia 
do tzw. prawa aborcyjnego w naszym społeczeństwie. W tak 
trudnych czasach i warunkach nie powinniśmy jednak tracić 
nadziei, ale zauważyć jak wiele pozytywnych przykładów 
obrony życia jest wokół nas. Warto pamiętać, że organiza-
cje pro-life nie tylko walczą o obronę nienarodzonych, ale 
również wspierają matki, które mimo nacisków zdecydowały 
się urodzić i wychować swoje dzieci. 
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Już 7 kwietnia wybierzemy kolejnego prezydenta. Kto zo-
stanie gospodarzem naszego miasta? Oto siódemka wal-
czących o głosy kielczan.
MACIEJ BURSZTEIN w Radzie Miasta zasiada od 2018 
roku. Został wybrany z komitetu Stowarzyszenie Projekt 
Świętokrzyskie i był radnym, który spośród wszystkich 
otrzymał najmniejszą liczbę głosów.
MARCIN CHŁODNICKI, były radny (pierwszy raz wybrany 
w 2014 z list SLD) i obecny wiceprezydent miasta. Moż-
liwe, że zostanie również wicewojewodą.  
ADAM CYRAŃSKI to były poseł (2015-2023) wybrany z ra-
mienia Koalicji Obywatelskiej. Miał również kandydować 
w ostatnich wyborach parlamentarnych, został jednak wy-
cofany, a jego miejsce zajął… Roman Giertych. 
AGATA MARJAŃSKA to najpóźniej zgłoszony i najmniej 
spodziewany z kandydatów. Kielczanka, przedsiębiorca 

tekst: Maciej Piętka

Kogo wybiorą kielczanie?
i społecznik. Angażowała się m.in. w protesty przeciwko 
budowie bloków deweloperskich na Psich Górkach.
MARCIN STĘPNIEWSKI jest przewodniczącym klubu rad-
nych Prawa i Sprawiedliwości. W ostatnich, debiutanckich 
dla niego, wyborach samorządowych osiągnął trzeci wynik 
w skali miasta. 
KAMIL SUCHAŃSKI swoją kandydaturę zgłosił najszybciej. 
To były przewodniczący Rady Miasta. W ostatnich wybo-
rach osiągnął drugi najlepszy wynik w całym mieście. Lider 
stowarzyszenia Bezpartyjni i Niezależni.
AGATA WOJDA po raz pierwszy została radną w 2014 
roku. Cztery lata później skutecznie ubiegała się o reelek-
cję, uzyskując najwięcej głosów w Kielcach. Radną była 
do momentu powołania jej na stanowisko wiceprezydenta. 
Jest także doradcą wojewody.
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Magdalena Fogiel – Litwinek

Magdalena 
Fogiel – Litwinek
zastępca komendanta wojewódzkiego OHP 

w Kielcach – prywatnie i zawodowo

Nazywam się Magdalena Fogiel – Litwinek i kandyduję z list Prawa i Spra-
wiedliwości z miejsca drugiego do rady powiatu kieleckiego z okręgu 
obejmującego Gminy Daleszyce i Morawica. Chciałabym się Państwu 
krótko przedstawić i prosić o Państwa wsparcie i głos 7 kwietnia.

RODZINA - od 23 lat dzielę życie z moim mężem Arturem,  jesteśmy 
rodzicami Maćka i Adeli. Moja rodzina to moja siła.

PRACA - jestem absolwentką lingwistyki stosowanej na Uniwersytecie 
Warszawskim, studiów podyplomowych z zarządzania, mam uprawnienia 
tłumacza przysięgłego. Pracuję od wielu lat z młodzieżą, m.in. w VI LO 
im. J. Słowackiego natomiast od trzech lat jestem zastępcą Komendanta 
Wojewódzkiego w OHP w Kielcach. 

HOBBY - kocham wszystkie zwierzęta, a szczególnie koty.  Moją pasją 
jest mój ogród, gdzie hoduję wiele gatunków kwiatów. Lubię też grać 
w scrabble i w brydża. 

ZAANGAŻOWANIE SPOŁECZNE - moje drugie życie to aktywność 
społeczna. Jestem członkiem zarządu Stowarzyszenia Inicjatywa Święto-
krzyska Renaty Janik, współorganizatorką akcji Świętokrzyskie Murem 
za Polskim Mundurem, Bezpieczna droga do szkoły i do domu, Miko-
łajkowa Paczka dla Zwierzaczka, współpracuję z Polskim Związkiem Kół 
Gospodyń Wiejskich. Jestem członkiem społecznego komitetu Pamię-
tamy o Westerplatczykach, który powstał z inicjatywy księdza Biskupa 
Mariana Florczyka oraz współorganizatorką rajdu rowerowego z Kielc 
na Westerplatte. Jestem honorowym krwiodawcą, zaangażowałam się 
też w pomoc osobom chorym na nieswoiste zapalenie jelit, organizuję 
dni wiedzy na temat tej choroby. Zawsze walczyłam o sprawy edukacji, 

to z mojej inicjatywy został zmieniony na korzystniejszy dla uczniów 
system naboru do szkół ponadpodstawowych w Kielcach.
Bardzo cenię sobie współpracę z Panią Marszałek Renatą Janik, która jest 
niezwykle skuteczną kobietą zmieniającą na lepsze nasz region.
Jestem osobą zupełnie niezależną, odważną, poza układami i powiąza-
niami. Jeśli oddacie Państwo na mnie głos i powierzycie mandat radnej 
powiatowej, zawsze będę stała po stronie Mieszkańców.  

Serdecznie pozdrawiam
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Serdecznie pozdrawiam
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W ciągu ostatnich pięciu lat pełniła funkcję wicemarszałka województwa 
świętokrzyskiego. - Nasz region jest dziś w zupełnie innym miejscu niż 
jeszcze pięć lat temu. Świętokrzyskie nabrało impetu, wypiękniało, sta-
ło się miejscem, gdzie warto żyć, pracować i inwestować - przypomina 
Renata Janik. 
Dodaje: - Ostatnie lata, to ogromne inwestycje w ochronę zdrowia. W świę-
tokrzyskich szpitalach pracują znakomici specjaliści, naszym zadaniem 
jest zapewnić im możliwości rozwoju, a wszystko po to, żeby mieszkańcy 
mieli dostęp do najnowocześniejszych metod leczenia. W dwóch na-
szych szpitalach: Świętokrzyskim Centrum Onkologii oraz Wojewódzkim 
Szpitalu Specjalistycznym w Czerwonej Górze, lekarzy przy operacjach 
wspierają supernowoczesne roboty medyczne. W Wojewódzkim Szpitalu 
Zespolonym w Kielcach mamy najnowocześniejszy aparat usg na świecie. 
To z tego sprzętu korzystają przyszłe mamy. To właśnie z myślą o nich 
rozpoczęliśmy budowę nowoczesnego bloku porodowego, natomiast 
niebawem rozpocznie się budowa centralnego bloku operacyjnego. 
Renata Janik wymienia także sztandarową inwestycję w instytucję kultury. 
- We wrześniu zobaczą Państwo pierwszy spektakl w wyremontowanej 
siedzibie Teatru imienia Stefana Żeromskiego. Aktorzy i widzowie zyskają 
piękną, nową przestrzeń. To będzie miejsce, o którym usłyszy cała Polska. 
To  będzie nowe kulturalne otwarcie dla naszego regionu - mówi. 
Renata Janik podaje także liczby, które robią wrażenie i pokazują, jak sku-
tecznie i efektywnie obecny zarząd województwa wydaje unijny pieniądze: 
• ponad 1 mld zł wydaliśmy na służbę zdrowia, 
•  2,4 mld zł przeznaczyliśmy na wsparcie świętokrzyskiej gospodarki 

i przedsiębiorców, 

Marszałek 
najlepszy Marszałek dla Świętokrzyskiego  

Głosując na listy Prawa i Sprawiedliwości do sejmiku, głosujesz 
na Renatę Janik - przyszłego Marszałka Województwa 
Świętokrzyskiego.  

• 2,6 mld zł na ochronę środowiska
•  1,9 mld zł – to wartość zadań drogowych zakończonych, realizowanych 

oraz tych, na które obecny Zarząd Województwa pozyskał pieniądze
• prawie 578 mln zł przeznaczyliśmy na edukację
•  prawie 1 mld wydaliśmy na przywrócenie dawnej świetności zabytkom, 

oraz tworzenie nowych atrakcji turystycznych. 

Renata Janik podkreśla również, że obecny zarząd wynegocjował z Ko-
misją Europejską blisko 7 miliardów zł dla województwa świętokrzy-
skiego. Środki te będą znaczącym wsparciem m.in. dla inwestycji i spraw 
społecznych. 
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Renata Janik, liderka listy Prawa i Sprawiedliwości w okręgu Kielce i powiat 
kielecki. Kandydatka PiS na Marszałka Województwa Świętokrzyskiego po 
wyborach samorządowych 2024, gwarantuje dynamiczny rozwój regionu 

z zachowaniem szacunku dla tradycyjnych wartości
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„Kielce umierają” – powiedział niespełna 10 lat temu Michał 
Sołowow. Słowa te odbiły się szerokim echem. Niestety zdia-
gnozowane problemy do dziś dzień są aktualne, co potwier-
dzają kolejne rankingi, w których Kielce najczęściej zajmują 
ostatnie miejsca. Obserwowałem tu upadek komunizmu 
i jak wszyscy wtedy patrzyłem z optymizmem w przyszłość 
wolnej Polski. Ten sen o wolności i możliwościach szybko 
został zderzony z rzeczywistością lat dziewięćdziesiątych. 
Pracując od rana do późnych godzin nocnych rozwinąłem 
wydawnictwo podręczników szkolnych, które funkcjonuje 
do tej pory.  W międzyczasie udało nam się obronić Kielce 
jako stolicę województwa. W 2002 roku przyszła oczekiwana 
zmiana na stanowisku Prezydenta Kielc w osobie Wojciecha 
Lubawskiego, ale z biegiem lat coraz wyraźniej było widać, że 
Kielce potrzebują lepszej wizji, ponieważ w wyścigu miast tracą 
do takich ośrodków jak często wspominany Rzeszów.  Dzieje 
się tak dlatego, że nie podejmujemy działań, żeby wyrwać nas 
z tego zamkniętego kręgu braku perspektyw. Kielce potrzebują 
zarządzania, a nie administrowania. Kielce potrzebują działań, 
a nie obietnic. Kielce potrzebują nowej energii. Mając to wszyst-
ko na uwadze podjąłem decyzję o wystartowaniu w wyścigu 
o fotel Prezydenta Miasta Kielce. Jestem przekonany, że dzięki 
mojemu doświadczeniu życiowemu, jestem osobą, która może 
wprowadzić Kielce na właściwe tory rozwoju.

Urodziłem się i wychowałem w Kielcach. Tu zdobyłem 
wykształcenie i tu ma miejsce całe moje życie zawodowe. 
Zakładałem tu swoje firmy, jedną z nich jest założona z oj-
cem i bratem, Grupa MAC. To spółka akcyjna działającą 
w branży wydawnictw edukacyjnych dla uczniów, która 
dzięki nowatorskiemu i unikalnemu podejściu do metodyki 
nauczania stała się jednym z trzech największych wydaw-
nictw tego typu w Polsce.  
W działalności społecznej jako poseł ziemi Świętokrzyskiej 
zajmowałem się między innymi zabieganiem o przyznanie 
finansowania dla budowy drogi S74 na terenie woj. święto-
krzyskiego oraz utworzeniem strefy przemysłowej na terenie 
niedoszłego lotniska w Obicach. 

Kolejnym etapem działalności społecznej jest mój program 
„Zostaję w Kielcach”, który przekrojowo wpłynie na jakość 
życia w Kielcach. Ma na celu zatrzymać negatywny trend 
wyludniania się naszego miasta. Żeby to uległo zmianie mu-
simy wpłynąć na najważniejsze aspekty życia jak zarobki, in-
frastruktura, edukacja czy czas wolny. „Zostaję w Kielcach” 
to kompleksowy program, który sprawi, że Kielce staną się 
lepszym miejscem do życia. Nie będę Wam obiecywał gru-
szek na wierzbie, ale solidną pracę na rzecz naszego miasta! 
Więcej na https://www.facebook.com/Cyranski.Adam

Nie obiecuję 
gruszek na wierzbie

 Działacz społeczny, samorządowiec, dla którego sprawy lokalnych społeczności zawsze były istotą 
i sensem działania. Od czterech kadencji sprawuje mandat radnego, a od 2021 pełni funkcję Przewodniczą- 
cego Rady Miasta w Kielcach.
 Jeden z najbliższych współpracowników Przemysława Gosiewskiego.

Wsłuchiwanie się w Państwa głos jest dla mnie sprawą priorytetową.Mam nadzieję,Wsłuchiwanie się w Państwa głos jest dla mnie sprawą priorytetową.Mam nadzieję,
że z Państwa poparciem będę mógł skutecznie zabiegać o sprawy Naszego Miastaże z Państwa poparciem będę mógł skutecznie zabiegać o sprawy Naszego Miasta

7 kwietnia proszę o Państwa głos.7 kwietnia proszę o Państwa głos.

KW
 2

4-
03



5

 Działacz społeczny, samorządowiec, dla którego sprawy lokalnych społeczności zawsze były istotą 
i sensem działania. Od czterech kadencji sprawuje mandat radnego, a od 2021 pełni funkcję Przewodniczą- 
cego Rady Miasta w Kielcach.
 Jeden z najbliższych współpracowników Przemysława Gosiewskiego.

Wsłuchiwanie się w Państwa głos jest dla mnie sprawą priorytetową.Mam nadzieję,Wsłuchiwanie się w Państwa głos jest dla mnie sprawą priorytetową.Mam nadzieję,
że z Państwa poparciem będę mógł skutecznie zabiegać o sprawy Naszego Miastaże z Państwa poparciem będę mógł skutecznie zabiegać o sprawy Naszego Miasta

7 kwietnia proszę o Państwa głos.7 kwietnia proszę o Państwa głos.

KW
 2

4-
03

08
/0

3/
KA

R/
20

24



24 MARCA 202418

lewa

6

DDOODDAATTEEKK  WWYYBBOORRCCZZYY

SzanowniSzanowni Państwo

 Mam 46 lat. Jestem rodowitym kielczaninem, absolwentem Politechniki Świętokrzyskiej. 
Jestem żonaty, mam dziewięcioletniego syna Antka. Byłem radnym w kadencji 2006-2010. 
Ponownie chcę reprezentować Was i Wasze potrzeby w Radzie Miasta Kielce.chcę reprezentować Was i Wasze potrzeby w Radzie Miasta Kielce. 

 Jako radny chcę tworzyć warunki dla rozwoju biznesu, nowych technologii i przyciągania inwe- 
stycji. Będę wspierał lokalnych przedsiębiorców oraz inicjatywy, które przyczynią się do wzrostu 
gospodarczego i tworzenia nowych miejsc pracy. Wierzę w znaczenie sprawnej infrastruktury 
dla rozwoju miasta, dlatego będę dążył do modernizacji dróg, ścieżek rowerowych i chodników. 
Będę wspierał działania poprawiające bezpieczeństwo, w tym rozbudowę systemu monitoringu.

 Głosując na mnie, wybieracie kandydata, który będzie aktywnie działał na rzecz poprawy jakości Głosując na mnie, wybieracie kandydata, który będzie aktywnie działał na rzecz poprawy jakości 
życia w Kielcach oraz stymulowania wzrostu gospodarczego i przyciągania nowych inwestorów. życia w Kielcach oraz stymulowania wzrostu gospodarczego i przyciągania nowych inwestorów. 
Razem możemy stworzyć bezpieczne, dynamiczne i przyjazne miasto dla wszystkich jego Razem możemy stworzyć bezpieczne, dynamiczne i przyjazne miasto dla wszystkich jego 
mieszkańców.mieszkańców.

7 kwietnia proszę o Państwa głos.7 kwietnia proszę o Państwa głos.
Materiał wyborczy KW Prawo i Sprawiedliwość
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Zbigniew Dylewski (KWW Razem dla Kielc)
Jednym z priorytetów w moim okręgu jest komunikacja 
samochodowa. Powinniśmy wybudować  przedłużenie 
ulicy Szajnowicza-Iwanowa, połączenia wzdłuż torów 
Kolejarzy-Kolberga, odciążyć Malików i „wylotówki” na 
Łódź, lepiej skomunikować Ślichowice z miastem i… 
poprawić stan dróg. W moim okręgu jest również wiele 
terenów zielonych wymagających poprawy. Trzeba też 
wykorzystać pod inwestycje miejsca takie jak: ulice Kru-
szelnickiego, Batalionów Chłopskich czy Piekoszowska, 
ponieważ wiele z nich jest niezagospodarowanych. Mu-

Podobnie jak w zeszłym tygodniu, tak 

i w tym zapytaliśmy liderów list do rady 

miasta o cele, jakie chcą zrealizować na 

terenie swojego okręgu i całych Kielc. Tym 

razem na celownik wzięliśmy okręgi 2 i 3.

Okręg 2 obejmuje m.in. Ślichowice, Czar-

nów, Niewachlów i Herby. Z kolei 3 to os. 

Świętokrzyskie, na Stoku, Uroczysko i os. 

Sieje. Kielczanie wybiorą w nich po pięciu 

przedstawicieli do Rady Miasta. Zebraliśmy 

wypowiedzi liderów ze wszystkich komi-

tetów wyborczych

simy też wreszcie zrobić użytek z terenów Malikowa, 
wzdłuż obwodnicy zachodniej.
Poza moim okręgiem jest kilka priorytetów, którymi 
chciałbym się zająć. Przede wszystkim mam na myśli 
stworzenie warunków dla młodych poprzez zapewnienie 
wartościowych miejsc pracy czy rozwój uczelni. Miasto 
powinno być też przyjazne dla starszych, przez co rozu-
miem na przykład zwiększenie liczby terenów zielonych 
i ścieżek rowerowych.

Dariusz Gacek 
(KWW Maciej Bursztein Przyjazne Kielce)

Problemy mieszkańców mojego okręgu są bardzo róż-
norodne. Będę monitorować stan ulic i chodników oraz 
wnioskować o remonty choćby na ulicy Szajnowicza. 
Przede wszystkim jednak cały czas chcę pomagać miesz-
kańcom, chociażby w kontaktach ze spółdzielnią. Są osie-
dla takie jak Czarnów, które mają bardzo zaniedbaną 
infrastrukturę. Tam trzeba po prostu remontować chodnik 
za chodnikiem. Jeśli chodzi o Niewachlów, mogę obiecać, 
że będę starał się o stworzenie nowej linii komunikacji 
i częstsze kursowanie autobusów w tym kierunku. To 
konieczne, bo obecnie, ponad dwa tysiące mieszkańców 
ma problem z dojazdem do centrum.
Jako radny chcę po prostu zajmować się bieżącymi spra-
wami. Mógłbym powiedzieć, że kluczowe są remonty 
dróg, ale to przecież absolutna oczywistość. Swój man-
dat wyobrażam sobie trochę jako… pogotowie radnego. 
Chcę, żeby każdy mieszkaniec mógł do mnie zadzwonić 
czy napisać w sprawie problemu, na jaki napotkał. Na 
pewno utrzymamy też nasze biuro przy ul. Sienkiewicza, 
a każdy kielczanin będzie mógł tam pójść i porozmawiać.

Co chcą zmienić kandydaci? 
OKRĘG 2 część 1

2024

część 2 na stronie 12

Maciej Piętka
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Przyjazne jedyndki Macieja Burszteina  
poznajcie kandydatów na radnych!

Znany i kojarzony przede wszystkim z marką Dafi, 
przedsiębiorca MACIEJ BURSZTEIN to bezpartyjny 
kandydat na prezydenta Kielc, startujący z własnego 
komitetu i wspierany przez Stowarzyszenie Przyjazne 
Kielce, którego jest prezesem. 
W najbliższych wyborach samorządowych wystawi mak-
symalną liczbę kandydatów na radnych – po siedmiu 
w każdym okręgu. Żaden z nich nie jest związany z par-
tią polityczną. To społecznicy, przedsiębiorcy, urzęd-
nicy, pracownicy opieki medycznej, ludzie zakochani 
w Kielcach, którzy każdego dnia działają na ich rzecz. 
Wszystkich łączy wizja lepszego, przyjaznego miasta. 

MACIEJ JAKUBCZYK jest jedynką w okręgu pierw-
szym (Śródmieście, Sady, Szydłówek, Bocianek).
- Jestem kielczaninem. Od lat prowadzę firmę w branży 
budowlanej. Intensywnie działam także w gastronomii. 
Choć restauratorem jestem bardziej z pasji. Społecz-
nikiem, z potrzeby serca. Dlatego z przyjemnością 
dołączyłem do przyjaznej drużyny mojego przyjaciela 
Maćka. Mamy wspólne pomysły na to, jak gospodarczo 
rozwinąć nasze miasto. Wierzę, że damy Kielcom im-
puls, którego potrzebują jak tlenu. 

DARIUSZ GACEK jest jedynką w okręgu drugim (Śli-
chowice, Czarnów, Niewachlów, Herby, Dalnia).
- Jestem rodowitym kielczaninem. Mieszkam na Ślicho-
wicach, gdzie działam w Radzie Osiedla. Moje zawodowe 
życie jest związane z mediami. Przez lata byłem dzien-
nikarzem, a aktualnie jestem przedsiębiorcą w branży 

social mediów i nowoczesnych technologii. Moje trzecie 
dziecko to „Scyzoryk się otwiera” – konto w mediach 
społecznościowych, do którego od 10 lat zgłaszają się 
mieszkańcy miasta z prośbą o rozmaite interwencje. 

ANNA MAZUR-KAŁUŻA jest jedynką w okręgu trze-
cim (Świętokrzyskie, Słoneczne Wzgórze, Na Stoku, 
Uroczysko, Sieje). 
- Od wielu lat sprawuję funkcję rzecznika prasowego 
największego szpitala w regionie. Każdego dnia moja 
praca uczy mnie pokory i jeszcze większej wrażliwości 
na potrzeby drugiego człowieka. Wywodzę się ze śro-
dowiska dziennikarskiego. Przed laty, jako reporterka 
radiowa musiałam poznać wszystkie dziedziny życia 
mieszkańców naszego miasta. Stąd dobrze wiem, jak 
ważne jest wsłuchiwanie się w ich potrzeby.

ALINA BUNZEL jest jedynką w okręgu numer cztery 
(KSM, Barwinek, Zagórze, Ostra Górka).
- Jestem rodowitą kielczanką, działaczką społeczną. Peł-
nię funkcję sekretarza Rady Nadzorczej Kieleckiej Spół-
dzielni Mieszkaniowej. Jestem także członkinią Rady 
Nadzorczej Związku Rewizyjnego Spółdzielni Mieszka-
niowych RP, zasłużonym Honorowym Dawcą Krwi II 
stopnia, a od 2014 roku wolontariuszką i organizatorką 
Dni Dawcy Szpiku w Fundacji DKMS Polska. Mocno 
angażuję się w sprawy lokalnej społeczności.
Jedynką w okręgu numer pięć (Białogon, Pakosz, Ba-
ranówek, Podkarczówka) jest z kolei sam kandydat na 
prezydenta i lider komitetu MACIEJ BURSZTEIN.  

Przedsiębiorca Maciej Jakubczyk, dziennikarz Dariusz Gacek, rzeczniczka Wojewódzkiego 
Szpitala Zespolonego Anna Mazur-Kałuża i społeczniczka Alina Bunzel – tak prezentują 
się jedynki w komitecie Macieja Burszteina, bezpartyjnego kandydata na prezydenta Kielc.
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Jacek Kiełb 
(KWW Suchański Bezpartyjni Koalicja dla Kielc)
Tak naprawdę nie ma jednej rzeczy, na której trzeba się 
skupić, jest ich kilka. Mówiąc najogólniej, chciałbym, żeby 
ludziom żyło się tu lepiej. Nie możemy wstydzić się naszego 
miasta. Powiem więcej. Uważam, że powinniśmy być dumni 
z Kielc i zrobię wszystko, aby tak było.
Jako komitet Kamila Suchańskiego mamy plan dla miasta, 
który jest możliwy do zrealizowania. Trzeba skupić się na 
kilku kluczowych aspektach, a mówienie o jednej ważnej 
sprawie, nie naprawi większości problemów. Należy więc 
zajmować się wszystkim po kolei.

Dariusz Krogulec (Trzecia Droga)

Dla mnie najważniejszą sprawą jest wybudowanie obwod-
nicy Malikowa. Pozwoli ona na odciążenie ruchu w za-
chodniej części naszego miasta i odblokowanie terenów 
budowlanych oraz inwestycyjnych, które przecież mają bar-
dzo duży potencjał. Razem z mieszkańcami doprowadzę 
do tego, że ta droga tam powstanie. Cała infrastruktura jest 
dla mnie kluczowa. Przykładowo: bardzo pilną kwestią jest 
przebicie ulicy Szajnowicza-Iwanowa w stronę Piekoszowa.
Jeśli chodzi o całe Kielce, to również chcę zajmować się 
wątkiem infrastrukturalnym. Oprócz remontów, skupiłbym 
się także na budowie nowych dróg. Dzięki nim uda się 
odblokować wspomniane wcześniej tereny inwestycyjne, 
a nasze miasto będzie mogło się rozwijać.

Beata Prokop (Lewica)

Przede wszystkim chciałabym zająć się naprawą dróg na 
osiedlach w moim okręgu. Mówię o tym, bo jako miesz-
kańcy tych osiedli mamy często wrażenie, że miasto o nas 
zapomniało. Ważne są dla mnie również miejsca parkin-
gowe, bo tych po prostu bardzo brakuje. Kolejna kwestia to 
zieleń. Jest kilka miejsc, które chcielibyśmy zagospodarować 
w ten sposób. Nie należy zapominać o nowych placach 
zabaw, bo może i osiedla są stare, ale wprowadza się tu 
dużo młodych ludzi z małymi dziećmi, które potrzebują 
swojego miejsca.
Bardzo chciałabym ściągnąć do Kielc inwestorów. Oczy-
wiście wiem, że nie zrobię tego sama i wymagana jest tu 

współpraca, ale jest to kluczowa sprawa. To dzięki inwe-
storom miasto może się rozwijać, a ludzie - zarabiać godne 
pieniądze. Jest też wiele miejsc, które wymagają rewitaliza-
cji, choćby zalew czy Dolina Silnicy.

Natalia Rajtar (Prawo i Sprawiedliwość)

Chcę skupić się głównie na remontach dróg i chodników. 
Ponadto na wielu osiedlach brakuje… koszy na śmieci, a ich 
większa liczba przyczyni się do zwiększenia estetyki Kielc. 
Z mieszkańcami dużo rozmawiam też o lepszym monito-
ringu, co zapewni bezpieczeństwo na osiedlach i skwerach. 
Chciałbym zająć się również placami zabaw, bo wiele z nich 
wymaga gruntownych remontów. Potrzebne są nowe miej-
sca dla dzieci. Mieszkańcy mojego okręgu bardzo skorzy-
staliby na zwiększeniu roli Budżetu Obywatelskiego, a to 
jeden z moich kluczowych postulatów. Jeśli zostanę radną, 
chciałabym wprowadzić program „Aktywny Mistrz Sportu”, 
który będzie promował sportowy  tryb życia poprzez organi-
zowanie bezpłatnych zajęć dla rodzin. W moim okręgu chcę 
również stworzyć miejsca, w których mieszkańcy mogliby 
skorzystać z darmowych porad prawnych.
Oczywiście w Kielcach kluczową sprawą jest budowa no-
wych dróg. Miasto musi zapewnić na to środki z budżetu, 
a my jako radni powinniśmy konsultować z mieszkańcami 
harmonogramy oraz dokumentację. To na pewno polepszy 
współpracę i pomoże w rozwoju.

Karol Wilczyński (Koalicja Obywatelska)

W moim okręgu są dwie palące sprawy. Przede wszystkim 
rewitalizacja obszarów peryferyjnych. Co prawda Czar-
nów jest objęty programem, który ma się tym zająć, ale 
na przykład Herby czy Malików już nie. Należy znaleźć na 
to środki w budżecie. Myślę tu głównie o remontach dróg 
takich jak ulica Działkowa czy Chrobrego. Drugą sprawą 
jest uruchomienie terenów inwestycyjnych, których ten 
okręg ma dość sporo. To doprowadzi do przyciągnięcia 
nowych firm, a w konsekwencji również wyższych płac. 
W tym na pewno pomogłoby utworzenie Centrum Obsługi 
Inwestora. Na Ślichowicach natomiast chcę wybudowania 
większej liczby parków i skwerów. Chciałbym, żeby każdy 
mieszkaniec miał w swoim najbliższym otoczeniu dostęp 
do infrastruktury rekreacyjnej.
Moim priorytetem jest nowa polityka miasta w obszarze 
zaspokajania potrzeb mieszkaniowych. Pozwoliłaby ona na 
dostarczanie lokali osobom najbardziej potrzebującym, ale 
także tym, którzy wprowadzają się do Kielc w poszukiwaniu 
nowej pracy. Chciałbym zająć się też rewitalizacją zalewu 
miejskiego, bo może być to miejsce, w którym wielu kiel-
czan będzie chciało spędzać wolny czas.

Co chcą zmienić kandydaci? 
OKRĘG 2 część 2
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Grażyna Adydan (Trzecia Droga)
W moim okręgu, podobnie jak w całym mieście, bardzo bra-
kuje parkingów. Chciałabym też wykonać audyt wszystkich 
placów zabaw na tych osiedlach, ponieważ dużo osób zwraca 
mi uwagę, że jest ich zbyt mało, a mamy nie mają gdzie cho-
dzić z dziećmi. Chciałabym też zająć się połączeniem dwóch 
pętli autobusowych, jednej na ul. Sikorskiego a drugiej na ul. 
Radomskiej, jakimś kursem komunikacji miejskiej. 

Grzegorz Banasik (Lewica)

Konieczny jest remont szeroko pojętej infrastruktury. Wiele 
chodników choćby w północnej części osiedla Na Stoku 
wymaga gruntownej rewitalizacji. Zła infrastruktura ma też 
wpływ na niskie bezpieczeństwo. Tak jest w parku Dygasiń-
skiego, po prostu fatalnie oświetlonym co z resztą wielokrot-
nie zgłaszali mieszkańcy w Budżecie Obywatelskim. 

Jarosław Karyś (Prawo i Sprawiedliwość)

W moim rejonie najistotniejsza jest komunikacja. Myślę głów-
nie o drogach wewnętrznych, które powinny być w lepszym 
stanie. Uważam też, że powinniśmy poprawić tam bezpie-
czeństwo. W tym okręgu mieszka część mojej rodziny i od 
nich wiem, że wieczorem czasem boją się wyjść na zewnątrz. 
Trzeba też wybudować nowe parkingi, ponieważ wielu miesz-
kańców tych osiedli nie ma gdzie zaparkować auta. Kiedyś 
mieliśmy projekt tego dotyczący i myślę, że powinniśmy do 
niego wrócić. 

Dariusz Kisiel 
(KWW Suchański Bezpartyjni Koalicja dla Kielc)

W moim okręgu jest kilka bieżących potrzeb. Przede wszyst-
kim remont i termomodernizacja szkoły nr 33, jednej z naj-
większych placówek w Kielcach. Jej wygląd pozostawia wiele 
do życzenia, a sami mieszkańcy żartobliwie mówią na nią 
Alcatraz, z powodu tego, w jak złym stanie się znajduje. 
Uważam, że ważną sprawą jest też poprawienie komunikacji 

w tym rejonie. Chcę powstania łącznika pomiędzy ulicami 
Orkana, a Witosa, który jest niezbędny. 

Anna Krawiecka-Kownacka 
(KWW Razem dla Kielc)

Zamierzam zabiegać o utworzenie na Świniej Górze re-
zerwatu, bo niestety, powoli postępuje tu zabudowa. To 
miejsce trzeba zagospodarować inaczej. Przydałyby się tam 
kosze na śmieci, ławki czy toaleta. Chcę również zająć się 
„Broadwayem” czyli ul. Daszyńskiego przed dawną szkołą 
podstawową nr 30. Słyszałam o pewnych pomysłach doty-
czących puszczenia tamtędy ruchu samochodowego, a byłby 
to ogromny błąd. To miejsce rekreacyjne.

Anna Mazur-Kałuża 
(KWW Maciej Bursztein Przyjazne Kielce)
Praktycznie na każdym osiedlu w moim okręgu brakuje miejsc 
parkingowych. Zwracają na to uwagę niemal wszyscy miesz-
kańcy. I na tym chciałabym się skupić w pierwszej kolejności. 
Każde osiedle ma też swoje własne problemy. Na Uroczysku 
brakuje świetlic oraz klubów dla dzieci i młodzieży. Miesz-
kańcy nie chcą dalszej zabudowy terenów nad Zalewem. 
W rejonie Uroczyska i os. Związkowiec jest problem z ko-
munikacją miejską. Oprócz jednej linii autobusowej numer 
34, inne linie kursują bardzo rzadko. 

Kamil Żurek (Koalicja Obywatelska)

Codziennie spotykam się z mieszkańcami mojego okręgu 
i na bazie rozmów z nimi wiem, że ich problemy to często, 
problemy z którymi borykają się całe Kielce. Najczęściej mó-
wią więc o potrzebie modernizacji infrastruktury drogowej 
oraz remontach chodników i poprawie oświetlenia ulicznego. 
Bardzo brakuje też miejsc parkingowych. To są sprawy wy-
magające szybkiego działania, a to przecież powinno być 
najważniejsze w pracy radnego.
(Wypowiedzi kandydatów są poszeregowane alfabetycznie).

Co chcą zmienić kandydaci? 
OKRĘG 3

Maciej Piętka
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Krzysztof Lipiec
Poseł na Sejm Rzeczypospolitej Polskiej

Popieramy rolników

Dwa miliardy dolarów pożyczki na zakup sprzętu zbrojeniowego 
jest bardzo ważną deklaracją. Zapewne potwierdzony został rów-
nież artykuł piąty Paktu Północnoatlantyckiego. 

Dziękuję za rozmowę. 

nawet dla osób z nadkwaśnością żołądka. Reguluje on pracę 
przewodu pokarmowego, zapobiega zaparciom i hamuje 
rozwój bakterii chorobotwórczych w jelicie grubym, sprzy-
ja natomiast rozwojowi bakterii probiotycznych, wpływa-
jących korzystnie na odporność organizmu – uzupełnia 
Dobrowolska. ‘’Chcesz być mądry – jedz chleb… ale tylko 
ten naturalny, bez polepszaczy’’ Współwłaścicielka piekarni 
R. Dobrowolski podkreśla także, jak duży wpływ naturalne 
pieczywo ma na pracę mózgu. – Choć mózg stanowi zaledwie 
2% masy naszego ciała, to zużywa 20% tlenu pochłanianego 
przez płuca i 20% energii zawartej w spożywanej żywności. 
Do odżywienia komórek nerwowych mózgu najbardziej 
odpowiednie są węglowodany złożone, takie jak skrobia, 
która jest głównym składnikiem mąki i chleba. Dlatego też 
z żywieniowego punktu widzenia to właśnie chleb i inne 
produkty zbożowe są najlepsze dla rozwoju inteligencji, 
zwłaszcza, że oprócz wolno przyswajalnej glukozy zwierają 
również podstawowe  składniki niezbędne do procesu tra-
wienia polisacharydów, np. witaminę B1 (tiaminę) – tłuma-
czy. Specjaliści podkreślają, że długotrwała praca umysłowa 
bez prawidłowego odżywiania się grozi hipoglikemią, czyli 
niedocukrzeniem krwi – podsumowuje.
Chleb żytni i żytni razowy o niskim indeksie glikemicznym 
polecamy osobom z problemami cukrzycowymi.
Warto więc zadbać o to, by w codziennej diecie nie brakowało 
zdrowego pieczywa. Takie oferuje Piekarnia R. Dobrowolski.

Zdrowo i smacznie
W Kielcach takie naturalne produkty oferuje Piekarnia R. 
Dobrowolski. Działa ona nieprzerwanie od 1946 roku. Wy-
robem pieczywa od trzech pokoleń zajmują się tu Mistrzowie 
Piekarstwa. – Od ponad 78 lat bazujemy na sprawdzonej re-
cepturze naszego dziadka Edwarda Stasińskiego. Pieczywo 
pieczemy w piecu ceramicznym, a bochenki robimy ręcznie. 
Wytwarzamy chleb wielofazowo na kwasie, bez szkodliwych 
dodatków – mówi Halina Dobrowolska. I taki właśnie chleb 
to bogate źródło między innymi żelaza, magnezu, manga-
nu, miedzi, chromu, cynku oraz witamin z grupy B. 
-W pieczywie wytwarzanym na kwasie nie brakuje także kwa-
su foliowego, który jest naturalnym czynnikiem antymiaż-
dżycowym, deficytowym w codziennej diecie. Warto dodać, 
że kwas mlekowy zawarty w takim pieczywie jest bezpieczny 

Rozmowa z Krzysztofem Lipcem, posłem Prawa i Sprawiedliwości.

Trwają protesty rolników w całej Polsce. Ich postulatem jest sprze-
ciw wobec Zielonego Ładu Unii Europejskiej i niekontrolowanemu 
napływowi produktów rolnych z Ukrainy. Czy strajki przyniosą 
skutek?

Myślę, że tak, bo odbywają się one w całej Unii Europejskiej. Poli-
tyka wspólnoty jest bardzo niekorzystna dla rolnictwa europejskie-
go, a przede wszystkim polskiego. Popieramy działania rolników 
i zachęcamy do wsparcia ich starań przez mieszkańców miast. Od 
tego bowiem zależy jaka żywność trafi do konsumentów. Poprzez 
niekontrolowany napływ zboża zachwiany został rynek. Trzeba to 
naprawić. Musimy mieć świadomość, ze polska żywność, wypro-
dukowana przez polskich rolników jest najzdrowszą na świecie. 

Skoro jesteśmy przy żywności, to od 1 kwietnia przywrócony zo-
stanie pięcioprocentowy VAT.

To „piękny” prezent rządu na święta dla polskiego społeczeństwa. 
Na stoły trafi żywność z podatkiem. Niestety, Donald Tusk nie dał 
się przekonać ekspertom, że zerowy VAT powinien być utrzymany. 
To również będzie biło w rynek produkcji rolniczej. Takie zmiany 
dotkną szczególnie mniej zamożnych Polaków. 

Żyjemy w czasie, w którym z niepokojem patrzymy za naszą 
wschodnią granicę, na wojsko i naszą obronność. 

Sytuacja do łatwych nie należy. Dobrze się stało, że prezydent Sta-
nów Zjednoczonych spotkał się z naszym prezydentem i premier. 

Rok zał. 1946
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materiał partnera

Generalny Gubernator Hans Frank w Kielcach w czasie II wojny światowej. 
Ze zbiorów Narodowego Archiwum Cyfrowego. 

z procesem gettoizacji, czyli utworzeniem przez niemieckie władze 
cywilno-policyjne getta w 1941 r., oraz procesu tzw. dosiedleń z pobli-
skich miejscowości (ale także z terenów wcielonych do III Rzeszy czy 
Wiednia), w 1942 r. liczba przedstawicieli tej mniejszości narodowej 
w Kielcach wynosiła około 27 tys. Getto w Kielcach utworzone zostało 
w środkowo-północnej części miasta. Otoczono je płotem i drutem 
kolczastym. Zagłada getta, w ramach realizacji „Aktion Reinhardt”, 
miała miejsce w dniach 20, 22 i 24 sierpnia 1942 r. Ponad tysiąc osób 
starszych, chorych, dzieci i kobiet w ciąży, niemieccy funkcjonariusze 
zamordowali bezpośrednio na miejscu. Pozostałych w straszliwych 
warunkach przetransportowano do SS-Sonderkommando Treblinka 
i tam zagazowano. Po akcjach wysiedleńczych (pozostało przy życiu 

około 1,5 tys. Żydów) Niemcy utworzyli 
jeszcze tzw. małe getto, a następnie 3 przy-
zakładowe obozy pracy, które zostały zli-
kwidowane do połowy 1944 r. 

DOSTARCZANIE ŻYWNOŚCI
W ramach polityki antyżydowskiej nie-
mieckie władze okupacyjne dążyły do 
przerwania wielowiekowych kontaktów 
polsko-żydowskich. Służyły temu jed-
nocześnie sączona propaganda antyse-
micka oraz wdrażane brutalne prawo 
przeciwpomocowe, mocą którego od 15 
października 1941 r. w GG za udzielanie 
Żydom schronienia groziła śmierć, a od 
końca 1942 r. sankcją objęto jakąkolwiek 
formę pomocy, a właściwie kontaktu, 
który umożliwiał Żydom przetrwanie 
kolejnego dnia.
Pomoc ta miała różny wymiar i formy. 
Na skutek celowej niemieckiej polityki 

zmierzającej najpierw do depopulacji, a następnie całkowitej za-
głady ludności żydowskiej przedmiotem szczególnej wagi, zarów-
no w okresie istnienia dużego getta kieleckiego, a następnie małego 
getta i przyzakładowych obozów pracy, stało się zdobycie żywności, 
medykamentów oraz wszelkich rzeczy potrzebnych do przeżycia. Co 
oczywiste z inicjatywą ich pozyskania wychodzili Żydzi, bo to oni tej 
pomocy potrzebowali. O żywność w miastach było szczególnie trudno. 
Legalnie można ją było zdobyć tylko na kartki. Nie może zatem dziwić, 
że w dostarczaniu pożywienia do getta kieleckiego udział brali polscy 
mieszkańcy okolicznych miasteczek i wiosek. Znacznie rozwinął się 
handel wymienny i szmugiel między gettem, a tzw. stroną aryjską. 

dr Tomasz Domański 
Delegatura IPN w Kielcach

Świadczenie pomocy ludności żydowskiej na okupowanych ziemiach 
polskich podczas II wojny światowej,  to zagadnienie niezwykle zło-
żone. Można je rozpatrywać pod różnymi kątami. Jednym z nich 
jest próba omówienia specyfiki pomocowej w miastach i na wsiach. 
W ostatnim czasie liczni badacze, głównie z Instytutu Pamięci Na-
rodowej, pochylają się nad zaangażowaniem w pomoc Żydom oraz 
stratami osobowymi poniesionymi w związku z tą działalnością przez 
mieszkańców wsi. Mniej natomiast pisze się o pomocy udzielanej 
w miastach średniej wielkości, takich jak Kielce. 

O pomocy Żydom w Kielcach 
w czasie II wojny światowej

GETTO
W okresie II wojny światowej Kielce zostały zdegradowane ze stolicy 
regionu do roli miasta powiatowego, a następnie powiatu na prawach 
miejskich, wchodzącego w skład dystryktu radomskiego w tworze 
quasi państwowym nazwanym: Generalne Gubernatorstwo. Kielce 
były też miastem o jednym z najwyższych w regionie odsetku ludności 
żydowskiej. Bezpośrednio przed II wojną światową na około 70 tys. 
wszystkich mieszkańców żyło tu około 18 tys. Żydów. W związku 
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urbanistyka

Co z tym placem?!

Nie ulega wątpliwości, że obecny stan tego miejsca zarówno 
pod względem spełnianej funkcji (przestrzeń parkingowa), 
jak i estetycznym (stan nawierzchni głównej płyty) pozosta-
wia – mówiąc delikatnie – wiele do życzenia.
Od połowy stycznia na Placu Wolności funkcjonuje płatny 
parking, ponieważ pod koniec ubiegłego roku miasto wy-
dzierżawiło znaczną jego część prywatnemu przedsiębiorcy. 
Umowa dzierżawy podpisana została na trzy lata.

POMYSŁ Z BRODĄ
Propozycja poważnej przebudowy Placu Wolności została 
opracowana w 2015 roku, jeszcze za kadencji prezydenta 
Wojciecha Lubawskiego. Realizację tej koncepcji od lat blo-
kuje brak pieniędzy. Przewidywała ona stworzenie parkingu 
podziemnego na około 260 pojazdów. Sama płyta placu miała 
być podzielona na trzy strefy: rekreacyjną, wypoczynkową 
i reprezentacyjną.
W ostatnim czasie Plac Wolności stał się elementem trwającej 
kampanii samorządowej. Swoją koncepcję na funkcjonowanie 
tego miejsca przedstawiła Agata Wojda, kandydatka Koalicji 
Obywatelskiej na prezydenta Kielc, która chce, aby było ono 
– jak kielecki Rynek – bardziej zielone. Jej zdaniem budowa 
parkingu podziemnego pod Placem Wolności jest nie ma 
uzasadnienia ekonomicznego. Uważa natomiast, że należy 
zrealizować istniejącą już koncepcję przebudowy samej pły-
ty, uwzględniającą m.in. nowe nasadzenia zieleni, elementy 

Reprezentacyjny plac miasta 
z parkingiem podziemnym czy kolejna 
enklawa zieleni? A może jedno i drugie? 
Jaką rolę powinien pełnić Plac Wolności 
w Kielcach? I kiedy wreszcie zmieni się 
jego wygląd?

małej architektury oraz miejsca wypoczynkowe z fontanną, 
sadzawkami i płynącą wodą. Według Agaty Wojdy lepszym 
rozwiązaniem od podziemnego parkingu pod placem byłyby 
trzy parkingi naziemne w innych częściach śródmieścia.

MIESZKAŃCY CHCĄ ZMIANY
Innego wizerunku placu oczekują też sami mieszkańcy, choć 
wśród nich zdania są podzielone. – Jeśli parking w tym miej-
scu, to tylko podziemny. Wolałabym, aby na powierzchni były 
ogródki kawiarniane. W przeszłości w tym miejscu zawsze 
organizowano różne wydarzenia: kiermasze, imprezy, a teraz 
jest parking. Dla mnie lepsza była ta wersja sprzed lat – uważa 
pani Renata.
Z kolei pan Tomasz jest bardziej radykalny: – Pieniądze bio-
rą, a jakoś nie widać, aby cokolwiek inwestowali w ten plac, 
a nawierzchnia to jakaś masakra. Niekoniecznie powinien 
powstać tutaj parking podziemny, zapewne jego budowa by-
łaby poważnym utrudnieniem dla mieszkańców. Przydałoby 
się miejsce, w którym byłyby organizowane duże miejskie 
i państwowe uroczystości.
Dla Szymona, przedstawiciela młodszego pokolenia kielczan, 
obecny stan Placu Wolności to „obraz nędzy i rozpaczy”: – 
Parking jest prawie pusty. Plac powinien się zmienić tak, jak 
było to prezentowane na planach sprzed kilku lat. Co do par-
kingu podziemnego – rezygnacja z jego budowy to słuszne 
rozwiązanie. Skoro przez ostatnie lata ta inwestycja nie doszła 
do skutku, to zapewne nikomu się to nie opłaca. Powinno się 
wyremontować plac, a parking wybudować w innym miejscu. 
Mieszkańcy powinni cieszyć się tym wyjątkowym miejscem.

***
Przebudowę Placu Wolności w Kielcach zakłada Gminny 
Program Rewitalizacji, w ramach którego na ten cel miasto 
mogłoby pozyskać ponad 26 mln złotych z unijnych funduszy. 
Nie wystarczy to jednak na budowę parkingu podziemnego, 
więc najprawdopodobniej miasto z niego zrezygnuje.   
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Znów głośno o schronisku

Zamieszanie ze schroniskiem trwa od kilku lat. Już w 2021 
roku radny Maciej Bursztein złożył do prokuratury zawiado-
mienie o nieprawidłowościach, do jakich miało dochodzić 
w placówce. Zarzucał w nim władzom schroniska wykorzy-
stywanie w prywatnych gabinetach sprzętu kupowanego za 
dotacje miejskie. Postępowanie w tej sprawie zostało niedaw-
no umorzone.

WŁADZE NIE ZAPRZECZAJĄ
– Mamy zabezpieczone notarialnie dowody, dotyczące wy-
korzystywania na przykład aparatury USG w prywatnych 
gabinetach weterynaryjnych. Człowiek, który się tym zajmo-
wał, próbował zatrzeć ślady, usuwając stronę na Facebooku. 
Na szczęście w tym wypadku byliśmy sprytniejsi – mówi 
Bursztein.
Co ciekawe, kierownictwo schroniska nie zaprzeczyło, gdy je 
o to spytaliśmy. – Faktycznie tak było. W Kielcach nie istniały 
wtedy nocne gabinety weterynaryjne, więc stworzyliśmy taką 
placówkę. Miasto dofinansowało lekarza, a sam gabinet był 
nasz. Jako schronisko nie płaciliśmy za leczenie. Wszystkie 
sprzęty, w tym USG, woziliśmy do lecznicy w nocy. Lekarz 
jednak nie miał z tego żadnej korzyści majątkowej, na co 
mamy dokumenty – wyjaśnia Wojciech Moskwa, prezes 
stowarzyszenia Arka Nadziei.
Władze schroniska zaznaczają również, że tamtym czasie 
najbliższy gabinet nocnej opieki dla zwierząt znajdował się 
w Krakowie, zatem takie działanie było koniecznością.

TANIA SIŁA ROBOCZA?
Na konferencji prasowej, zorganizowanej niedawno przez 
Burszteina, głos zabrała również Anna Szlufik, była pracownik 
schroniska. – Byłam wykorzystywana do pracy w gabine-
tach komercyjnych za pieniądze miejskie. Nie zgadzam się 
również na zaniedbywanie zwierząt, mobbing i zastraszanie 
pracowników. Nie ma mojej zgody na napychanie sobie kie-
szeni kosztem biednych zwierząt – oświadczyła.
I w tej sprawie władze schroniska są innego zdania. Według 
nich wszyscy pracownicy, którzy zostali oddelegowani do 
pracy w gabinetach komercyjnych, nie byli wynagradzani 
z pieniędzy miejskich. Za ich usługi płacić mieli właściciele 
tychże gabinetów.

Kandydat na urząd prezydenta Kielc 
Maciej Bursztein wspominał niedawno 
o nieprawidłowościach w Schronisku 
dla Bezdomnych Zwierząt w Dyminach. 
W rozmowie z nami prezes 
stowarzyszenia Arka Nadziei odniósł się 
do tych zarzutówau
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MIEJSKIE CZY PRYWATNE…
 Maciej Bursztein wspominał również o tym, że sprzęt kupo-
wany za dotacje pochodzące z budżetu miasta po pewnym 
czasie staje się własnością schroniska. Kielecki radny uważa, że 
taka sytuacja nie powinna mieć miejsca, i wskazuje na ryzyko, 
jakie może być z tym związane. – Z tego powodu przy każdym 
przetargu dochodzi de facto do szantażu emocjonalnego. Za-
rządcy schroniska mówią wprost, że jeśli miasto nie przedłu-
ży im kontraktu, to zabiorą cały posiadany sprzęt – stwierdził 
Maciej Bursztein.
I tym rewelacjom radnego władze schroniska nie zaprzeczają, 
uważają jednak, że… mają do tego prawo. – Nie twierdzę, że 
jeśli przegramy przetarg, to zabierzemy cały sprzęt, ale prawnie 
możemy to zrobić. Na takiej zasadzie działa dotacja. Miasto 
może przecież zatrudnić swoich pracowników i nie ogłaszać 
przetargu. Wtedy cały sprzęt, który kupi, będzie jego własno-
ścią również po wygaśnięciu umowy – odpowiada Wojciech 
Moskwa.
Władze schroniska zapowiedziały, że w najbliższych dniach 
przedstawią swój punkt widzenia na specjalnej konferencji pra-
sowej. Z kolei Maciej Bursztein poinformował, iż złożył wniosek 
do prokuratury o pisemne uzasadnienie umorzenia sprawy. 
Ciekawe tylko, czy sprawa nie ucichnie po wyborach… 
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Zaczęło się wspaniale od mocnego uderzenia w stylu hol-
lywoodzkim, czyli od wygranego rzutem na taśmę meczu 
z ŁKS. Zabłysnął wtedy nowy nabytek kieleckiego klubu, 
Danny Trejo, zwiastując kolejny udany ruch transferowy 
Pawła Golańskiego. 

KREW NA BUTACH?
Później było już tylko gorzej – porażka w Zabrzu po dobrym 
jedynie w nielicznych fragmentach pojedynku z Górnikiem. 
Następnie moment odskoczni i nadziei podczas potyczek 
z Legią Warszawa (doprowadzenie wyniku od stanu 0:2 
do 3:3) oraz pucharowej rywalizacji z Jagiellonią, która co 
prawda zakończyła przygodę „złocisto-krwistych” w tych 
rozgrywkach, ale wywołała dumę u kibiców. 
Dlatego tak mocnym dysonansem były dla sympatyków 
„żółto-czerwonych” mecze najpierw w Lubinie, w którym 
słaba Korona przegrała 0:1 z jeszcze słabszym Zagłębiem, 
oraz w Kielcach z Cracovią, którego pierwsza połowa w wy-
konaniu gospodarzy była poniekąd dogrywką potyczki na 
Dolnym Śląsku. Ostatecznie Koroniarze wyszarpali Pasom 
remis 1:1, ale niesmak pozostał. 
– Na teraz oceniam te dwa mecze jako wpadkę. Nie wy-
obrażam sobie jednak, żeby to się powtórzyło. Jako klub 
stwarzamy idealne warunki dla piłkarzy. W zamian oczeku-
ję, że w każdym meczu będą walczyć aż do krwi na butach. 
Kolejne tak słabe mecze będą dla mnie oznaczać, że dzieje 
się coś złego, i trzeba dokonać zmian – mówił Kamil Kuzera.

ROZPALIĆ BŁYSK W OKU
Plam nie udało zmazać się batalią z Rakowem Częstochowa. 
Już po siedmiu minutach mistrz Polski prowadził 2:0 i wła-
ściwie zamknął mecz. I choć kielczanie walczyli o odwróce-
nie losów spotkania, wkładając w tę pogoń wiele zdrowia, 

Quo vadis, Korono? 
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to nie przekonali do siebie najbardziej żywiołowej grupy 
sympatyków. Młyn na znak protestu opustoszał tuż po koń-
cowym gwizdku, więc piłkarze od razu udali się do szatni. 
– Spadła pewność siebie. Moim zadaniem jest znowu rozpa-
lić błysk w oku. Wszystko zależy od nas. Nie mamy tragicznej 
pozycji, ale trzeba mocno i rozsądnie pracować – komen-
tował Kuzera. 
Kredyt zaufania mogło spłacić jedynie zwycięstwo nad 
Pogonią Szczecin. Od pierwszej minuty Koroniarze dali 
do zrozumienia, iż chcą wykorzystać tę „ostatnią” szansę. 
Gracze Kuzery rzucili się na przeciwników, stworzyli kilka 
dogodnych okazji, aby wreszcie trafić do siatki za sprawą 
Nono. Świetne 45 minut w wykonaniu swoim i całej drużyny 
podkreślił Jacek Podgórski znakomitą asystą przy bramce 
Błanika. Schodziliśmy do szatni, prowadząc 2:0. 
Nie zna jednak Korony ten, kto uwierzył, że mecz został 
zamknięty. Szczecinianie bardzo szybko wrócili do gry, 
wyrównując już w 67. minucie. Tym samym kolejny raz 
potwierdzenie znalazła teza Czesława Michniewicza o nie-
bezpieczeństwie dwubramkowej przewagi. Finalnie mecz 
zakończył się podziałem punktów, który pozwolił kielcza-
nom – przy kolejnym spotkaniu bez wygranej Puszczy (re-
mis ze Śląskiem) – utrzymać lokatę nad strefą spadkową. 

***
W Kielcach nadal jest bardzo nerwowo, o czym świadczy 
incydent po końcowym gwizdku i odpowiedź zawodników 
na zachowanie sympatyków po konfrontacji z Rakowem. 
Tym razem to piłkarze „wystawili” drugą stronę, nie pod-
chodząc do „młyna”, z czego musieli się ponoć tłumaczyć 
w stadionowych korytarzach. 
Korona to (ponoć) rodzina, zwłaszcza w tak trudnych 
chwilach, więc pozostaje zadać pytanie: „Korono, dokąd 
zmierzasz?”. 

Do tej pory drużynę Kamila Kuzery kojarzyliśmy z piorunującą rundą wiosenną. 
Niestety, po zeszłorocznej, wspaniałej walce o utrzymanie rewanżowa część 
sezonu 2023/24 daleka jest o pozytywnych emocji. W oczy kielczan znów 
mocno zagląda widmo spadku
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Starosta kielecki Mirosław Gębski z kolejną nagrodą 

Podczas gali towarzyszącej XXX Zgromadze-
niu Ogólnemu ZPP, która odbyła się w Kar-
paczu, powiat kielecki został wyróżniony jako 
jeden z trzech w całej Polsce i doceniony za 
konsekwentne utrzymywanie najwyższej po-
zycji w rankingu samorządów powiatowych. 
- To potwierdzenie naszej ciężkiej pracy i za-
angażowania w rozwój lokalnej społeczności. 
ZPP postanowił wyróżnić te samorządy po-
wiatowe, które w okresie całej VI kadencji, 
czyli od 2019 roku, utrzymywały najwyższą 
pozycję w corocznej klasyfikacji rankingu 
wyliczaną jako średnia z okresu całej kadencji 
- mówi starosta kielecki Mirosław Gębski. - To 
efekt wspólnych wysiłków zarówno władz, jak 
i mieszkańców powiatu.
Od lat powiat kielecki jest wysoko oceniany 
w rankingu zajmując czołowe miejsca w kate-
gorii powiatów powyżej 120 tys. mieszkańców. Dzięki kon-
sekwentnej i efektywnej pracy, utrzymał najwyższą pozycję 

„Samorządowy Lider najdłuższej kadencji 25-lecia”- takim prestiżowym tytułem został 
uhonorowany Powiat Kielecki przez Związek Powiatów Polskich. To wyróżnienie jest 

świadectwem nieustannej pracy, pasji i zaangażowania w rozwój lokalnej społeczności.

w corocznej klasyfikacji rankingu przez całą 
VI kadencję, co świadczy o jego wyjątkowym 
wkładzie w rozwój samorządności w Polsce.
Oprócz powiatu kieleckiego, wyróżniono tak-
że powiat: augustowski, raciborski oraz miasto 
Nowy Sącz. Ranking jest bezpłatny i dobrowol-
ny, prowadzony przez ZPP już od 20 lat. Jest 
jedynym w Polsce tego rodzaju przedsięwzię-
ciem, aktualizowanym na bieżąco w trybie onli-
ne. W trakcie oceny samorządów powiatowych 
niezależni eksperci ZPP przyznają punkty w ra-
mach wielu kryteriów ujętych w kilku grupach 
tematycznych.
 - Nasze sukcesy w rankingu są wynikiem wielo-
letnich starań i realizacji strategicznych projek-
tów, które przekładają się na realne korzyści dla 
mieszkańców. Jesteśmy dumni, że możemy być 
przykładem samorządu, który nie tylko słucha 

swoich mieszkańców, ale także skutecznie odpowiada na ich 
potrzeby – dodaje wicestarosta Tomasz Pleban. 

Starosta kielecki Mirosław Gębski 
z kolejną nagrodą 

W Powiatowym Urzędzie Pracy 
Ruszyły Nabory Programów Specjalnych

Pierwszego marca, w Powiatowym Urzędzie Pracy rozpoczął 
się nabór wniosków do programów specjalnych. Jednym z nich 
jest program „40-stki na START”. Skierowany jest do 10 ko-
biet powyżej 40. roku życia. Wspomniany projekt ma pomóc 
kobietom długotrwale bezrobotnym, oddalonym od rynku 
pracy, zamieszkałym na terenach wiejskich i miejsko – wiej-
skich, chcącym podjąć zatrudnienie.

Magdalena Karwat-Kasińska, 
Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Kielcach

- Udział w programie ma na celu zwiększyć poczucie własnej 
wartości Pań, tym samym wzmocnić ich pozycję na rynku pra-
cy – informuje Magdalena Karwat-Kasińska, dyrektor PUP 
w Kielcach.
Jak dodaje, programy Powiatowego Urzędu Pracy są dostoso-
wane do potrzeb osób bezrobotnych z naszego powiatu. 
- Kolejny program, „Sięgaj po więcej”, daje szanse bezrobotnym 
otrzymania dofinansowania do innowacyjnej działalności gospo-
darczej, oraz możliwość kształcenia się w zakresie social mediów, 
co jest przecież niezwykle istotne w obecnych czasach. Z projektu 
skorzysta 15 osób – wyjaśnia Magdalena Karwat-Kasińska, dy-
rektor PUP w Kielcach. 
- Zależy nam, by osoby biorące udział w programach nie wracały 
po roku do naszych rejestrów, a prowadziły działalność jak naj-
dłużej. Warto wykazać się kreatywnością – mówi dyrektor PUP.
- Następnym z programów jest program „Zielone Kompetencje” 
w zakresie którego zostanie przeszkolonych 16 osób bezrobot-
nych będących w szczególnej sytuacji na rynku pracy. Planowane 
działania w ramach programu to szkolenia w zakresie Zielonej 
Energii.
Dyrektor PUP dodaje, że pod uwagę brane będą wszystkie 
wnioski, ale największe szanse mają pomysły najlepiej ro-
kujące. 
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BISKUP KIELECKI JAN PIOTROWSKI
ORAZ

PREZES FUNDACJI TPE PAWEŁ ZARZYCKI

MAJĄ ZASZCZYT ZAPROSIĆ  
NA UROCZYSTĄ PROJEKCJĘ  FILMU  

I OTWARCIE WYSTAWY

POLISH 
 MADMAN                     

RZECZ O KARDYNALE  
ADAMIE KOZŁOWIECKIM

 Rozpoczęcie w kinie Moskwa  
(ul. Księdza Stanisława Staszica 5)  

 11 KWIETNIA  
2024 O GODZINIE 12.30

 

W PROGRAMIE: 
POKAZ FILMU „SERCE BEZ GRANIC” 

SPOTKANIE ZE ŚWIADKAMI ŻYCIA  
KARDYNAŁA ADAMA

OTWARCIE WYSTAWY  
„POLISH MADMAN”

 (BAZYLIKA KATEDRALNA W KIELCACH)

 
RSVP DO DNIA 9.04.2024  

NA ADRES: DUSZPASTERZ@KIELCE.OPOKA.ORG.PL

FRAGMENT OBRAZU PĘDZLA  
ROBERTA BLUJA “KARDYNAŁ ADAM”

Partnerzy:

Jan Piotrowski 
Biskup Kielecki

Diecezja Kielecka
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System wsparcia dla seniorów. 
MOPR rozpoczął nabór

Usługi opiekuńcze, zdrowotne, rekreacyjne, „taksówka” 
i „złota rączka” dla seniorów – to m.in. Miejski Ośrodek 
Pomocy Rodzinie zaoferuje w ramach projektu współfinan-
sowanego z środków unijnych. Z różnych form wsparcia 
będzie mogło skorzystać tysiąc osób – 820 seniorów 60+ 
oraz 180 opiekunów faktycznych. Realizowane usługi będą 
dodatkową formą wsparcia.
Miasto Kielce pozyskało ponad 14 mln zł z Europejskiego 
Funduszu Społecznego Plus na realizację projektu „Two-
rzenie lokalnych systemów wsparcia dla seniorów”. Wkład 
własny wyniesie ponad 830 tys. zł. Partnerem wiodącym 
projektu jest Województwo Świętokrzyskie, Miasto Kielce 
jest jednym z 20 partnerów. Zadanie będzie realizowane do 
końca stycznia 2027 roku.
Miejski Ośrodek Pomocy Rodzinie do udziału w projekcie 
zaprasza seniorów 60+, którzy potrzebują wsparcia w zakre-
sie usług opiekuńczo-zdrowotnych i profilaktyczno-zdro-
wotnych oraz opiekunów faktycznych seniorów 60+, któ-
rzy potrzebują wsparcia w zakresie opieki wytchnieniowej 
i usługi terapeutyczno-psychologicznej.
Wsparcie skierowane jest łącznie do tysiąca osób, w tym 
500 osób z niepełnosprawnościami. Mogą nim zostać objęci 
seniorzy, którzy ukończyli 60 lat i mieszkają na terenie Kielc.
- Dla seniorów chcących skorzystać z usług opiekuńczo-
-zdrowotnych zostanie przeprowadzona ocena złożonych 
czynności życia codziennego. To pozwoli określić poziom 
samodzielności seniora i to, czy kwalifikuje się do usług opie-
kuńczo-zdrowotnych. Dana usługa zostanie przydzielona 
uczestnikowi projektu na podstawie przeprowadzonego 
z nim wywiadu z uwzględnieniem indywidualnych po-
trzeb – wyjaśnia Magdalena Gościniewicz, dyr. Miejskiego 
Ośrodka Pomocy Rodzinie w Kielcach.

Faktyczni opiekunowie seniorów mogą wziąć udział w pro-
jekcie pod warunkiem wspólnego zamieszkiwania z senio-
rem.
Wypełnione i podpisane dokumenty rekrutacyjne należy:
•  składać w biurze projektu mieszczącego się w Dziale Pro-

jektów MOPR Kielce przy ul. Kołłątaja 4, II piętro, pokój 
nr 6,

•  wysłać pocztą na adres: Dział Projektów MOPR Kielce, ul. 
Kołłątaja 4, 25-715 Kielce, pokój nr 6.

Szczegółowe informacje o projekcie oraz formularz zgłosze-
niowy wraz z załącznikami dostępny jest w biurze projektu, 
w Rejonach Opiekuńczych oraz na stronie mopr.kielce.pl 
w zakładce „Projekty/Projekty finansowane z ze środków 
Unii Europejskiej”.

PROPONOWANE FORMY WSPARCIA
Wachlarz oferowanej pomocy będzie szeroki. Seniorzy 
uczestniczący w projekcie będą mogli skorzystać m.in. 
z usług asystenta, który pomoże załatwić sprawy poza miej-
scem zamieszkania, ze wsparcia w codziennym funkcjono-
waniu, ze specjalistycznych usług opiekuńczych w miejscu 
zamieszkania świadczonych przez pielęgniarkę, fizjotera-
peutę, rehabilitanta lub z pakietów rehabilitacyjnych w for-
mie zajęć np. aerobiku w wodzie, jogi lub nordic walking.
Uczestnicy projektu będą mogli liczyć także na „Złotą 
rączkę”. Wyłoniona firma zewnętrzna pomoże w drobnych 
naprawach. Dodatkowo dla seniorów 60+ z niepełnospraw-
nościami, zwłaszcza dla osób poruszających się na wózkach, 
realizowana będzie „Taksówka dla seniora”.
Dla faktycznych opiekunów seniorów przewidziano pomoc 
w formie opieki wytchnieniowej oraz indywidualne kon-
sultacje z psychologiem lub psychoterapeutą. PM
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„Laur Samorządowca” to nagroda przyznawana za aktyw-
ność na rzecz rozwoju gmin i powiatów, a także za pozytyw-
ne kreowanie wizerunku małej ojczyzny. Jak przypomnia-
no, burmistrz miasta i gminy Piekoszów Zbigniew Piątek 
z samorządem związany jest od 2006 roku. Był radnym 
rady miejskiej w Kielcach, a od 2013 roku wójtem gminy 
Piekoszów aż do roku 2023, kiedy to Piekoszów pod jego 
rządami uzyskał prawa miejskie. Od tego czasu sprawuje 
urząd burmistrza. Ostatnia dekada dla Miasta i Gminy Pie-
koszów to czas przemian i transformacji z zadłużonej, bied-
nej gminy w gminę, która jest stawiana za wzór zarządzania. 
Sukcesy te nie umknęły uwadze niezależnych ekspertów, 
którzy wielokrotnie wyróżniali Piekoszów prestiżowymi 
nagrodami samorządowymi na arenie ogólnopolskiej. 
Skuteczność i rzetelności podejmowanych działań, zaan-
gażowanie burmistrza, jego wiedza, doświadczenie i dobre 
zarządzanie stały się kluczem do dynamicznego rozwoju 
gminy na wszystkich płaszczyznach.
 Podczas uroczystej gali w Grand Hotelu w Kielcach, na-
grodzono oraz doceniono tych włodarzy, którzy wyróżni-
li się swoim działaniem, a poprzez trafnie podejmowane 
decyzje przyczynili się do dynamicznego rozwoju danego 
regionu. Tuż po odebraniu prestiżowego wyróżnienia bur-
mistrz Zbigniew Piątek nie krył dumy i satysfakcji. - Jestem 
niezmiernie dumny z otrzymanej nagrody, którą dedykuję 
wszystkim moim najbliższym współpracownikom i pra-
cownikom Urzędu Gminy. To dzięki ich zaangażowaniu 
i codziennej pracy każdego dnia udaje nam się wspólnie 
realizować wizję rozwoju naszej małej ojczyzny. Serdecznie 
dziękuję także radnym Rady Miejskiej i mieszkańcom za 
okazane zaufanie. Ta nagroda jest dla mnie wielką motywa-
cją do dalszego działania - podkreślił burmistrz Zbigniew 
Piątek.
 Wyróżnienie „Laur Samorządowca” nabiera szczególnego 
znaczenia, ponieważ jest przyznawane samorządowcom za 
ich decyzje i działania realizowane przez cały okres 5-letniej 
kadencji. Należy podkreślić, że przez ostatnie pięć lat, sa-
morządowcy zmagali się z licznymi wyzwaniami oraz ciągle 
ewoluującym środowiskiem gospodarczym. Te okoliczności 
dodatkowo potęgują prestiż nagrody „Laur Samorządowca”.
 Trzeba przyznać, że ostatnie lata były dla Miasta i Gminy 
Piekoszów czasem wyjątkowym, pełnym wyzwań i sukce-

Burmistrz miasta i gminy Piekoszów, Zbigniew Piątek, znalazł się w ścisłym gronie 
zaledwie trzydziestu laureatów z województwa świętokrzyskiego uhonorowanych 

prestiżowym tytułem „Laur Samorządowca”. To wyjątkowe wyróżnienie, przyznawane 
samorządowcom za ich nieoceniony wkład w rozwój swoich małych ojczyzn

sów. Przyznane nagrody, w tym „Świętokrzyska Victoria”, 
„Złoty Certyfikat Lidera Inwestycji” czy statuetka i certy-
fikat „Wzorowej Gminy” w dziedzinie oświaty i edukacji, 
są potwierdzeniem skutecznej pracy i realizacji ambitnych 
projektów. - Wszystkie te osiągnięcia są dowodem na to, że 
ciężka praca przynosi wymierne efekty. To również moty-
wacja do dalszych działań, bo przed nami jeszcze wiele do 
zrobienia – podkreśla burmistrz Zbigniew Piątek. 

Nagroda „Laur Samorządowca” dla burmistrza Zbigniewa Piątka to 
nie tylko prestiżowe wyróżnienie indywidualne, ale również dowód na 

skuteczne, merytoryczne i dobre zarządzanie całym  samorządem Miasta 
i Gminy Piekoszów.

Laur Samorządowca 2024 
dla burmistrza Zbigniewa Piątka – 

zaszczytne wyróżnienie za rozwój miasta 
i gminy Piekoszów
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w nowej perspektywie chcą dzięki unijnemu wsparciu 
zrealizować.
Właścicielami Europejskiego Banku Inwestycyjnego 
(EBI), z siedzibą w Luksemburgu, są państwa członkow-
skie UE. EBI pozyskuje środki finansowe na rynkach 
kapitałowych i udziela kredytów na preferencyjnych 
warunkach na projekty wspierające cele UE. Około 90 
proc. pożyczek jest udzielanych na terytorium UE. Bank 
nie korzysta z pieniędzy z budżetu UE.
Bank udziela kredytów (lub je gwarantuje) zarówno 
publicznym, jak i prywatnym podmiotom z państw-
-akcjonariuszy, a nadrzędnym celem jego działań jest 
przyczynianie się do harmonijnego rozwoju Wspólnoty.
Europejski Bank Inwestycyjny zapewnia środki finan-
sowe na projekty, które przyczynią się do osiągnięcia 
celów Unii Europejskiej, m.in. w zakresie zatrudnie-
nia i wzrostu gospodarczego oraz wspierania działań 
w dziedzinie klimatu.  

W Kielcach gościli przedstawiciele Europejskiego Banku Inwestycyjnego. Wizyta ma 
związek z trwającą procedurą ubiegania się Miasta Kielce o kredyt na sfinansowanie 

infrastruktury miejskiej i regionalnej projektów przewidzianych do realizacji w ramach 
nowej pespektywy unijnej na lata 2021-2027.

Przedstawiciele 
Europejskiego Banku Inwestycyjnego 

z wizytą w Kielcach

Jak zaznaczył prezydent Bogdan Wenta, po raz pierwszy 
ze środków EBI Miasto Kielce skorzystało finansując, 
w łącznej kwocie 250 mln zł, głównie wkłady własne 
na projekty realizowane w ramach perspektywy unij-
nej 2014-2021. Kredyt został uruchomiony w latach 
2017-2021. 
- Dzięki temu miasto zrealizowało 68 zadań inwestycyj-
nych, w tym np. ważne inwestycje drogowe - przedłuże-
nie drogi wojewódzkiej na odcinku od drogi krajowej 74 
do drogi krajowej 73. Rozbudowany został wówczas ciąg 
ulic Zagnańskiej i Witosa oraz wybudowano nowe połą-
czenie ul. Witosa z ul. Radomską – wymienił prezydent. 
Przypomniał także inną ważną inwestycję – rozbudowę 
ul. Wapiennikowej wraz z rozbudową skrzyżowań: z ul. 
Ściegiennego i Husarską oraz z al. Ks. J. Popiełuszki i ul. 
Rtm. W. Pileckiego.
Podczas spotkania przedstawiciele wydziałów UM 
oraz jednostek miejskich przedstawili projekty, które 
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Z przedstawicielami Europejskiego Banku Inwestycyjnego spotkali się Prezydent Kielce Bogdan Wenta, Skarbnik Miasta Marzena Bzymek 

oraz Dyrektor Wydziału Budżetu i Księgowości Ewa Wypych.



Wielkanocne HITY! Wielkanocne HITY! 

Chleb do żuru 
i Barszcz Biały
Chleb do żuru 
i Barszcz Biały

Babka Po�ara�czowa Babka drożdżowa 
i babeczki do koszyczka

Babka drożdżowa 
i babeczki do koszyczka

Mazurek BakaliowyMazurek Bakaliowy

Chlebki do koszyczkaChlebki do koszyczka

BabkaPiaskowa BabkaPiaskowa 

KW
 4

0-
03


